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ÚVODNÍK

1 sloupcový text odsazený 0 bodů od okraje rámce.

Trasa spanilé jízdy 
veteránů

Neuhodli byste, jaké téma mi jako první vytanulo na mys-
li pro pár obvyklých úvodních vět. Na ohni opečený špeká-
ček! Téměř cítím jeho přičmoudlou vůni a božskou chuť. 
Před očima mám lehce přismahnutý vějířek naříznutých 
konců a mastnotou se lesknoucí temně hnědý zbytek 
napíchnutý na klacku. Většina z nás si ho alespoň jednou 
za rok dopřeje, i když třeba dobře víme, že je to dietní 
chyba a po konzumaci nám nebude nejlépe. Jenže… 

Nadcházející léto bude všemožného opékání a grilování 
opět přeplněné, z podvečerních zahrad se ponesou lákavé 
vůně a kdo to má pak vydržet? Šťastni ti, kteří vůbec ne-
vědí, o čem mluvím. 

Podobně jako jiná vydání měsíčníku i ten červnový přiná-
ší pozvánky na budoucí akce různého druhu a některé 
příspěvky zas připomínají ty, které se už uskutečnily. Je 
milé, že zpětné ohlasy jsou vesměs pozitivní. Organizátoři 
si pochvalují, jak se program vydařil, že přišlo hodně lidí, 
že jim přálo počasí. Jednalo-li se o nějaké soutěže nebo 
závody, jmenovitě se vyzdvihuje hezké umístění, postupy 
do dalších kol a jiné úspěchy.  

Tak se v rubrice Stalo se dočteme o množství malých 
i velkých čarodějnic na fotbalovém hřišti o posledním dub-
novém podvečeru, o zdařilém výletu za ptačím zpěvem 
nebo o 28. ročníku festivalu Tuchlovická pouť. Klobouk dolů 
před pořadateli! I přes letitou zkušenost je opravdu nároč-
né zkoordinovat program s tolika účinkujícími.  

Na poslední chvíli po uzávěrce musím alespoň na tomto 
místě stručně zmínit neméně podařené Zázraky vína.  Po-
vedlo se snad úplně vše, co si pořadatelé přáli. Skvělé po-
časí, výborná vína a rozmanité občerstvení a zábava 
přitáhly rekordní počet návštěvníků, kteří neskrývali spo-
kojenost. 

Téměř všechny články v Děti, mládež, škola se zabývají 
nedávnými událostmi, ve kterých žáci a studenti strašec-
kých školních i mimoškolních institucí nějakým způsobem 
uspěli anebo se jim někde hodně líbilo. 

V rubrice Kultura pravidelně nacházíme pozvánky na ak-
ce do městské knihovny, upozornění knihovnic na zajíma-
vou knihu a také seznam nových titulů.  

Strašecké muzeum letos slaví 80 let od nalezení opukové 
hlavy Kelta u Mšeckých Žehrovic a není divu, že návštěv-
níky láká na tematickou výstavu a s ní spojený program. 
Přidružený Klub cesty za poznáním  uzavírá letošní cyklus 
přednášek a zároveň zve zájemce na další. 

A nejen to, do muzea je možné v červnu zavítat také 
na umělecký workshop Mozaiková tvůrčí dílna. 

Občas do časopisu zařazujeme rubriku Představujeme. Je-
jím cílem je seznámit veřejnost se strašeckými obyvateli, 
kteří nám připadají něčím zajímaví, možná i městu přínos-
ní a nebo nejsou ze Strašecí, ale mají k němu zásadnější 
vztah.  

Tentokrát otiskujeme rozhovor se sympatickým mladým 
mužem, už jen krátce VŠ studentem, skautem a muzikan-
tem. Má celý život před sebou a s otevřenou myslí čeká, 
kam ho příležitost zavane. Nebrání se ničemu, je úplně 
v pohodě. To se mi moc líbilo. 
Hezké počtení přeju                                           Lída Faflíková
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Schválení příspěvků na jednoho žáka 
Rada města schválila dohodu s  obcemi Ruda a  Rynholec 

o  pravidelném příspěvku na  jednoho žáka v  částce odpo-
vídající vyúčtování neinvestičních nákladů za  předchozí 
kalendářní rok násobený počtem žáků z této obce přijatých 
v září.  

Pro školní rok 2022 – 2023 odpovídají náklady (za rok 2021) 
10 tisíc Kč/1 žák, tzn. příspěvek obce Ruda při počtu 67 žáků 
bude činit 670  000  Kč. U  obce Rynholec při počtu žáků 
110 bude příspěvek činit 1100 000 Kč.  

V roce 2005 byla mezi městem a obcemi Ruda a Rynholec 
uzavřena dohoda o stanovení společného školského obvodu. 
Znamená to, že žáci z  obcí Ruda a  Rynholec vykonávají 
základní školní docházku v novostrašecké ZŠ. Tehdejší do-
hoda neřešila finanční dopad tohoto závazku. 

Renovace parket v NKC 
Rada města schválila renovaci parket v  NKC za  cenu 

236 080 Kč (bez DPH).  Práce provede firma Zdeňka Nováka, 
Vráž u Berouna. 

Dohoda s Řevničovem o dohledu nad 
kamerovým systémem 

Rada města schválila uzavření veřejnoprávní smlouvy 
s obcí Řevničov, jejímž předmětem je dohled městské policie 
nad kamerovým systémem obce.  

Obec Řevničov bude městu hradit náklady ve výši 50  tisíc 
ročně a  k tomu za  každou kameru 5  tisíc korun ročně. 
Řevničov zřizuje kamerový systém, letos 10 kamer. 

Vzduchotechnika v poliklinice 
Na základě výběrového řízení rada města přijala jako 

nejvýhodnější nabídku společnosti NCI.CZ ENGINEERING 
s.  r.  o., Litvínov na  stavbu vzduchotechniky v  budově 
polikliniky za  cenu 6 772 858 Kč, vč. DPH. Práce by mohly 
začít tento měsíc. 

Jiří Tláskal 

Vybráno z 12. zasedání rady města ze dne 17. dubna 

Vybráno z 3. zasedání zastupitelstva ze dne 27. dubna   

Výměna zastupitelů 
Vzhledem k tomu, že Dr. Ing. Jan Kleindienst dne 3. 4. 2023 

rezignoval na svůj mandát zastupitele města, složil na tomto 
zasedání slib nový zastupitel prof. RNDr. Zdeněk Doležal, Dr. 

Koupě pozemků v Hamiru 
V  rámci plnění úkolu uloženého usnesením zastupitelstva 

města č. 8 ze dne 15. 12. 2022 hledat při jednání s majiteli 
pozemků v areálu Hamiro jiný způsob využití tohoto území, 
se  u  pozemků, které vlastní Ing. Andrea Zajíčková, ukázal 
jako nejschůdnější možný způsob zakoupení pozemků 
do  vlastnictví města. Stalo se  tak po  několikerém jednání 
a  následném vyloučení zamýšlené průmyslové výroby 
(recyklace plastů).  

Zastupitelstvo proto schválilo záměr zakoupení sedmi 
pozemků za  cenu 11  milionů korun. Způsob financování 
a  schválení kupní smlouvy bude na  programu příštího 
zasedání zastupitelstva. 

Návrh na veřejné projednání 
Po projednání majetkoprávních záležitostí a  městských 

grantů předložili zastupitelé koalice Společně pro Nové 
Strašecí a Pecínov a STAN a ODS návrh na veřejné projed-
nání ve výboru zastupitelstva pro strategický rozvoj záleži-
tost komplexního dořešení lokality směrem na Čelechovice, 
která je dle územního plánu definována plochami Z36, Z38 
a Z35 a k tomu přizvat všechny dotčené vlastníky pozemků 
v této lokalitě. Po delší rozpravě byl návrh přijat.  

Jiří Tláskal

Poděkování 
Děkuji bývalému i současnému vedení města za úpravy v domě s pečovatelskou službou.  
Jmenovitě pánům Karlu Filipovi, Michalu Bünterovi, Michalu Müllerovi a Vladimíru Kozlovi.  

Za spokojené obyvatele DPS Vladislav Možkovský

 Řádková inzerce 
Koupím STARÉ peřiny, deky a polštáře.  
tel. 606 514 445
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Schválení nabídky na rekonstrukci 
veřejného osvětlení 

Rada města schválila cenovou nabídku Technických služeb 
NS na  rekonstrukci veřejného osvětlení v  Pecínovské ulici 
a v ulici Nad Přejezdem za 2 681 000 Kč. 

Schválení nabídky na stavbu parkoviště 
Na základě výběrového řízení rada města odsouhlasila 

nabídku společnosti „Výstavba parkoviště - Nové Strašecí" 
MI Roads a. s. a BES s. r. o., na stavbu parkoviště vedle 
bytového domu a revitalizaci části Křivoklátského sídliště 
za cenu 10 723 000 Kč. 

Navyšování počtu kontejnerů 
V  rámci navyšování kontejnerů na  tříděný odpad (oby-

vatelé více třídí) město využilo nabídky společnosti Eko-
Kom a. s. na bezplatné zapůjčení 5 ks nádob na sběr kovů.  

Kontejnery budou přidány u těchto stání: č. 15 v Zahradní 
ulici, č. 16 v  ulici Boženy Němcové, č. 31 v  ul. Al. Jiráska 
u trafostanice, č. 37 v chatové oblasti Bora a č. 54 v chatové 
oblasti Mackova hora. 

Jiří Tláskal

Nabíječka elektromobilů do Křivoklátského sídliště

Vybráno z 13. zasedání rady města ze dne 2. května

V rámci výstavby parkoviště v Křivoklátském sídlišti -To-
pinkova bude vybudována dobíjecí stanice na 2 elektromo-
bily.  

Dne 25. 4. 2023 byl na městský úřad doručen návrh 
Smlouvy o připojení odběrného elektrického zařízení k di-
stribuční soustavě. Žadatel (město) je v případě souhlasu se 
smlouvou povinen zaplatit ČEZ Distribuce, a. s. (PDS) částku 
39 690 Kč jako podíl na oprávněných nákladech.  

Lhůta pro splnění povinností ČEZ nezbytných pro při-
pojení zařízení k distribuční soustavě činí 15 měsíců. 

V rámci výstavby město dále vybuduje kabelové vedení 
z  trafostanice v ul. Křivoklátská. V současné době probíhají 
jednání s případným budoucím provozovatelem, který by 
na  své náklady zřídil samotnou dobíjecí stanici a zajistil 
následně i její provoz. 

Jan Bureš

Studie navýšení kapacity ZŠ NS
Rada města schválila dne 8. 8. 2022 smlouvu o dílo ve ve-
řejné zakázce malého rozsahu na  služby – JVA architekti – 
Ateliér KROK, Lucemburská 1568/45, Praha 3, s nabídkovou 
cenou 90 750 Kč včetně DPH, na zpracování studie navýšení 
kapacity základní školy Nové Strašecí. 

Zhotovitel JVA architekti – Ateliér KROK, v souladu s uzav-
řeným smluvním vztahem zpracoval dokumentaci Generel 
základní školy a gymnázia, Nové Strašecí.  

Prezentace zpracované dokumentace proběhla na  MěÚ 
13. 4. 2023. 

Zpracovaný Generel základní školy a  gymnázia, Nové 
Strašecí byl předložen do rady města k projednání a stano-
vení dalšího postupu ve  věci. Jako nejvhodnější pro další 
postup je zmiňována varianta B – nástavba budovy B, tj. 
nástavba budovy, která je proti bývalé restauraci Sport.  

Firma nedoporučuje přístavbu půdních prostor nad prosto-
ry gymnázia. Přístavbou by vzniklo 6 nových učeben. Dalším 
krokem bude výběr zpracovatele projektové dokumentace. 

Karel Filip

Pozvánka na baráčnické sezení 
Oznamuji, že baráčnické sezení se bude konat 4. června od 14 hodin.  

Alena Balladová

Budovy tenisu přejdou pod město
Město obdrželo  nabídku od TJ Sokola v Novém Strašecí na 

převod budovy čp. 1195 a skladu tenisového klubu do vlast-
nictví města.  
 Obě budovy se nacházejí na pozemcích ve vlastnictví města, 
dle ÚP se jedná o „plochy občanského vybavení – tělový-
chovná a sportovní zařízení“. Pozemky má TJ Sokol v pro-
nájmu od roku 2013.  

Odbor investic navrhuje uzavřít kupní smlouvu za sym-
bolickou částku 100 Kč.  

V případě uzavření darovací smlouvy by město muselo 
nechat vyhotovit znalecký posudek z důvodu ocenění budov. 
Veškeré náklady spojené s převodem vlastnictví by hradilo 
město.  

Karel Filip
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Stavebně technický stav veřejného osvětlení v Pecínově si 
vyžádal zpracování projektu na  jeho rekonstrukci. Půjde 
o  výměnu stávajících stožárů a  svítidel v  ul. Pecínovská 
a Nad Přejezdem.  

Napojení nových svítidel bude provedeno dle platné 
metodiky pomocí kabelového vedení CYKY 4 x 10, které bu-
de v  celé své délce uloženo do mechanické chráničky typu 
Koruflex DN50. Každé svítidlo včetně stožáru bude 
uzemněno strojeným zemnícím páskem/ drátem. Nezbytnou 
součástí projektové dokumentace je umístění nového 
spínacího bodu rozvaděče veřejného osvětlení, který bude 
osazen v  blízkosti stávající rozpojovací skříně před zdí 

místního hřbitova. Demontováno bude 25 ks stávajících sto-
žárů, nových bude postaveno 27 ks.  

Vzhledem k minimalizaci dotčení povrchů a zachování stá-
vajících vjezdů se předpokládá využití řízených podvrtů pro 
pokládku nové kabelové trasy, předpokládaná délka podrvtů 
je 900 m. 

Na základě zpracované projektové dokumentace byla 
provedena cenová poptávka u Technických služeb NS s. r. o. 
coby provozovatele sítě VO ve městě.  

Předložená cenová nabídka:   2 680 669,70 Kč včetně DPH. 

Karel Filip  

Rekonstrukce veřejného osvětlení Pecínov

Domov seniorů Nové Strašecí, 
město Nové Strašecí, Šance
INFORMAČNÍ SERVIS – sociální a zdravotní problematika – 
např. ošetřovatelská péče, sociální dávky, příspěvky na péči, 
volnočasové aktivity v POSEZu  
PORADENSTVÍ – sociální, ošetřovatelské, právní i  psy-
chologické  
PŘÍSTUP K INTERNETU – pomůžeme s internetem  
POSEZENÍ S OBČERSTVENÍM – přednášky, besedy, písničky, 
vyprávění, folk, kytara, malování  
VOLNOČASOVÉ AKTIVITY – keramika, výlety aj. 
POSEZová linka: pomoc v nouzi tel.  607 045 999, 
607 045 883, ev. 607 562 197 
Každý týden v pondělí a ve  středu, vždy od 7 do 14 hodin. 
Případné dotazy, které nebude možné zodpovědět na místě, 
se  budou operátoři linky snažit zjistit a  odpovědět na  ně 
volajícímu v nejkratším možném termínu.  

Program na červen, červenec a srpen 
7. 6. Taneční hodinka pro POSEZáky od 9.00 hod. v jídelně 
Domova – 2 hodinky tance a  radosti s harmonikou. Přijďte 
k nám na POSEZ tančit a zpívat s dlouholetým členem cim-
bálové muziky Fandou Buškem. 
8. 6. Naučte se s počítačem a s internetem od 14 hodin 
v jídelně Domova seniorů - výuka pro seniory zdarma. 

20. 6. Půldenní výlet k Berounce v 9 hod. odjezd z areálu 
Domova seniorů. Zavítáme za Ottou Pavlem a projedeme se 
po známém přívozu pramičkou s Karlem Filipem a Libuškou 
Vosátkovou. Zájemci, hlašte se na  tel. čísle 720  995  909, 
607 562 197 do 10. 6. nebo při setkání na POSEZu. 
22.  6. Spartakiáda aneb Jak to tenkrát bylo v 10  hod. 
v  areálu Domova. Zacvičí muži, ženy, poupata i  senioři. 
Vrátíme se o pár desítek let zpět do doby společného cvičení 
na Strahově. Spartakiáda začne v 10.30 hod. v areálu Domo-
va seniorů NS. Hudební doprovod zajistí Jiří Linc.  
Přijďte se podívat a ochutnat dobovou svačinu v papírovém 
pytlíku. 
12. 7. Vzpomínky s fotografiemi našeho dětství v 9 hod. 
v jídelně Domova. Najdete své vzpomínky? Přijďte mezi nás 
zavzpomínat na doby minulé. 
26. 7. Sv. Anna - chladna z rána v 9 hod. v jídelně Domova 
- sousedské povídání 
23. 8. Výcvik policejních i domácích psů, policejní pří-
pady v 9  hod. v  areálu Domova, napínavé povídání zku-
šených policistů a Jardy Špáni ze ZKO Lány 

Miluše Jůnová 
Domov seniorů Nové Strašecí a POSEZ

Noc kostelů ve Sboru Církve československé husitské  
Husův sbor v Novém Strašecí vás po roce opět zve do svých prostor. V pátek 2. června od 20 do 22 hod. proběhne 
Noc kostelů.  Chystají se pro vás dva kreativní workshopy:  
Ad A)  úprava společné tabule – práce se dřevem a lakem  
Ad B)  kreativní návrhy výzdoby – vitráže oken   
Káva, čaj a drobné občerstvení budou k dispozici.  
Své výtvarné práce, plošné i  prostorové, zde vystaví Eva Děkanová a Peter Kodyš, kteří nám dokážou, že ZUŠ není 
potěšením jen pro děti a mladistvé. Na shledanou v pátek 2. června se těší  

Marie Molnar, farářka CČSH
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Tradiční Noc kostelů proběhne v pátek 2.  června s ná-
sledujícím programem: 
18:00 Komentovaná mše svatá – bohoslužba s „vysvětliv-
kami“  co a proč se právě teď děje 
18:45 Koncert hudebníků farnosti pod taktovkou míst-
ního faráře otce Martina Janaty 
20:00 Varhanní improvizace 
21:00 Závěrečná modlitba s požehnáním 

Od 18:45 v okolí kostela program pro děti, zpřístupnění 
půdy kostela a věže se zvony, prohlídka farní farmy pod 
kostelem. 

Julie Adltová

Noc kostelů v římskokatolickém kostele  
Narození Panny Marie

Ve středu 10. května se naše pečovatelská služba účastnila 
prezentace sociálních služeb poskytujících pomoc a péči se-
niorům a také osobám, jejichž život je ztížen demencí.  

Akce Den bez paměti byla zaštítěna organizací 
Dementia, která byla hlavním pořadatelem. 
Každá organizace, která se  zúčastnila, měla 
za úkol připravit si doprovodný program pro děti, 
který byl tematicky zacílen na oblast stáří a stár-
nutí.  

Zdejší Okresní pečovatelská služba NS měla 
k  dispozici stánek vybavený prezentačními 
materiály města a v něm veřejnost seznamovala 
se svými aktivitami.  

Naše sociální pracovnice si připravila jízdu 
zručnosti pro děti, tzv. slalom s  chodítkem. 
Mladší generaci vysvětlovala a  přibližovala, jak 
vlastně seniorům či osobám se  zdravotním 
postižením tato kompenzační pomůcka pomáhá. 

Organizátor setkání Dementia navíc v  odpo-
ledních hodinách pořádal Běh proti demenci. 
Výtěžek z  celé akce bude použit na  provoz od-
borných poraden pro lidi s  demencí ve  Středo-
českém kraji. 

Chci velmi poděkovat strašeckému NKC. Díky 
ochotě zapůjčit nám prezentační materiály, stojany 

na letáky, logo města a další, byl náš stánek milý a hezký. 
Lada Vokounová, za OPS NS

Den bez paměti na Komenského náměstí 

Protože Bagr! 
Poděkování  
Upřímně děkujeme za podporu a finanční pomoc v naší snaze zvelebovat, oživovat krajinu v Novém Strašecí. Z kampaně 
Protože Bagr! se nám podařilo zaplatit pronájem rypadla i s obsluhou. Bude tak možné vybudovat tůně pod Mackovou 
horou a zajistit další komunitní akce, které pomáhají tvořit ve městě kousky pestré divočiny. 

Petra Pilátová, Ekocentrum

Diskuze u stánku                                                                                                             Foto archiv OPS
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V předešlých dílech uveřejněných v měsíčníku jsem popsal 
systém sběru odpadů v našem městě a důvody, proč dochá-
zelo v průběhu minulých tří let ke zdražení jeho odvozu a li-
kvidace. Na  závěr si vysvětleme, co by pro nás mělo být 
v příštích letech prioritou. 

Na prvním místě budou peníze 
Díky předchozím dílům o zdražených položkách nikdo asi 

nepředpokládá, že jsme ve vyrovnaném rozpočtu. Nadtitulek 
článku nám reálnou situaci napovídá.  

V  roce 2022 jsme na nákladech odpadového hospodářství 
zaplatili 8  238  000  Kč. Příjem z  odpadů byl za  loňský rok 
4 414 500 Kč.  Naše město je v  této kapitole za  loňský rok 
v mínusu 3 823 500 Kč. 

Většina obcí a měst řešila svoje finanční problémy s odpady 
zdražením svozu pro občany. Některé obce během 3 – 4  let 
dokonce dvakrát.  

Zdražení se  pohybovala od 100  Kč až do  částky 924  Kč 
(Karlovy Vary), nejčastěji od 200 Kč do 250 Kč. Někde (např. 
v Žatci) odpady dokonce zlevnily z neuvěřitelných 2 489 Kč 
na 900 Kč. V Kladně mají dokonce občané odpady zdarma. 
Ale Kladno má rozpočet 1,6 mld., naše město jen 80 mil. 

Stát bude tlačit na obce, potažmo na občany tím, že bude 
zdražovat nadlimitní ukládání netříděných odpadů na sklád-
ku. V letošním roce, jak jsem uvedl v minulém vydání, máme 
kvótu na směsný komunální odpad 1 003 t za rok. Pokud toto 
množství na  skládce překročíme, budeme za  každou další 
tunu platit o 500  Kč více. Bohužel zdražování bude 
každoročně narůstat. Stát počítá s  tím, že v  dalších letech 
zdraží nadlimitní tunu až na 1 850 Kč. 

Přestože se každoročně zlepšujeme 
v třídění odpadů, budeme muset ještě 
přidat 

Naše každoroční výsledky v třídění jsou potěšující, ale jdou 
příliš pomalu. Potřebovali bychom se  zlepšit radikálněji. 
Pokud se podíváme namátkově do černých nádob po městě, 
uvidíme na první pohled, že je v nich zbytečně 20 – 30 % 
odpadu, který tam nepatří (papír, plasty, sklo, kovy – 
plechovky od nápojů). Některým občanům na  tom nezáleží 
a  nedochází jim, že když se  budou chovat takhle dál, 
nebudeme všichni platit ročně za svoz odpadů jen 600 Kč. 

Vždy, když přepisuji z  pokladny MěÚ zaplacené odpady 
do  tabulky pro TSNS, musím s  hrdostí uznat, že v  našem 
městě s  námi žijí „andělé“, od  kterých bychom se  měli 
všichni učit.  

Mají jedno společné. Když platí odpady a  mají nárok 
na  větší nádobu nebo častější svoz odpovídají: „My to 
nepotřebujeme, nám to stačí, my třídíme“.  

Já jim za ten příklad NE – LHOSTEJNOSTI moc děkuji. Vím, 
že je to jeden z jejich životních postojů a my ostatní bychom 
si z těchto lidí měli vzít příklad! 

Snížení zbytečných nákladů – např. místo 
papíru odvážíme vzduch 

Víme, že potřebujeme nejen lépe třídit, ale je nutné 
u některých lidí zlomit lhostejnost. Občané si často stěžují, 
že mají přeplněné modré kontejnery na papír. Samozřejmě, 

protože někteří lenoši nesešlápnou krabice a  hodí je 
do  modrého kontejneru i  se  svým vzdušným objemem. 
Většina lidí krabice sešlápne, někdo si dokonce dá práci 
a  rozřeže je (např. tajemník MěÚ). Ale někomu je to jedno, 
a proto obsluha Kuka – vozu někdy vysype z modrého kon-
tejneru 60 – 80 kg, ale jindy jen pouhých 20 kg.   

Víme, že nepotřebujeme černé skládky či bezohledně 
vyhozené skříně a postele u kontejnerů. Máme možnost tyto 
velkoobjemové odpady odvážet do  SD, ale někteří jedinci 
se nerozpakují a „čurbes“ udělají u popelnic. Kluci z Kuka – 
vozu nemají šanci s tím něco dělat. Kdo to tam bezohledně 
vyhodí, dobře ví, že to musí někdo uklidit a úklid je nutné 
zaplatit. Kdo to asi bude ??? 

O nákladech na bioodpady už byla řeč. Více jak 700 000 Kč 
za  rok je obrovské číslo. Nad tímto problémem se musíme 
vážně zamyslet. Víme, že jen rozdanými kompostéry situaci 
nezachráníme, ale je to začátek nějaké cesty. 

Door To Door je správná cesta 
Již jsem se zmiňoval, že se nám osvědčil pilotní projekt tzv. 

“třídění u  dveří“ v  zástavbě rodinných domů okolo 
vodojemu. Jedná se o ulice Sukova, Janáčkova, Myslivečkova, 
část A. Jiráska a  U Vodojemu. Nabízí ideální možnost, jak 
snadno, pohodlně a  dokonale vytřídit plasty a  papír 
ze  směsného komunálního odpadu (SKO). Pokud by 
se naplnily podmínky pro co největší využití tohoto systému 
(nákup druhého Kuka – vozu a přijetí další posádky), byla by 
to dobrá zpráva pro všechny občany žijící v  zástavbě 
rodinných domků.  

Možná, že právě tohle je způsob, jak se dostat pod drahé 
nadlimitní tuny.  

Nesmyslně vysoká částka za vytříděné 
plasty 

Platit za  likvidaci 1 tuny plastů více jak 4000 Kč mi přijde 
nehorázné.  

Bohužel jsme daleko od  spalovny a  pro společnost Rum-
pold vozit výmět na  vzdálenost 100  km (tam i  zpět) jsou 
příliš vysoké náklady. Možná, že bychom v  případě 
zakoupení druhého vozidla, si mohli dovolit odvážet plasty 
někam sami, kde by cena za likvidaci nebyla tak vysoká a čas 
potřebný na odvoz by nás tolik nebolel. 

Proč je naše město v likvidaci odpadů v mínusu?    
(III. část – pokračování)

Ilustrační foto                                                                                          Vladimír Kozel
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Pokusíme se navýšit kovy 
U komodit, na kterých město vydělává, je snaha posunout 

vytříděnost vždy o  něco výše. Využili jsme nabídky Eko – 
Komu a  zdarma si od  nich pronajali 5  ks zvonků na  kovy. 
V  současné době jich máme na  kontejnerových stáních 
po městě 35 ks. 

Re Use centra („znovu použití“)  
Jedná se  o  zavedení center pro opětovné využití starých, 

ale stále funkčních věcí. Většinou vznikají při sběrných 
dvorech u  větších měst. Mají za  cíl motivovat občany, aby 
nepotřebné funkční věci ze  svých domácností místo 
vyhození darovali a zároveň podpořit zájem jiných občanů je 
převzít a nadále využívat. Veškeré věci jsou do Re Use centra 
přijímány bezúplatně. 

V podstatě jde o  jakýsi bazar, kdy si občané chodí vybírat 
nabídnuté věci, ať již je to staré kolo, porcelán nebo knihy, 
prodává se za symbolických 10 – 30 Kč. Pokud je něco vysta-
veno dlouho a  není o  to zájem, vyhodí se  do  příslušného 
odpadu.  

Zajímavý a úspěšný nápad jak předcházet odpadům.  
Naše město má v  současnosti malý sběrný dvůr, plechová 

hala s  regály se  tam nevejde. Dalo by se  snad vymyslet 
s  Technickými službami NS nějaké řešení, zvláště, bude-li 
na toto téma vyhlášen dotační titul. 

Očipování nádob na odpady 
V minulém roce TSNS provedla očipování nádob na SKO. Je 

jich hotovo zhruba 90 – 95 %. Část nádob však pro svoje stáří 
očipovat nešlo. Město bude zřejmě muset jejich uživatelům 
zakoupit nové nádoby a  očipování dokončit na  vlastní 

náklady. Čip nám slouží k  tomu, že v  TSNS může jejich 
pracovník na počítači sledovat trasu a zastávky Kuka – vozu 
a pokud bude zakoupena váha, uvidí i kolik který kontejner 
či nádoba vážila. 

Co lze očekávat v příštích letech 
Vláda rozhodla, že konec skládkování nastane v roce 2030. 

Do roku 2035 bude na skládky odváženo jen 10 % dnešního 
množství. To znamená, že obce a  města budou tlačeny 
do vytřídění SKO velkými finančními sankcemi.  

Musíme se na to připravit a již dnes vážně přemýšlet, jestli 
hodím do  černé nádoby pytel s  odpadem, ve  kterém mám 
sklenice a noviny za poslední týden či plastové láhve. 

Vladimír Kozel

Ilustrační foto                                                                                          Vladimír Kozel

Pozor!!! Kontejner na textil je přemístěn
Upozorňujeme občany na  změnu místa kontejneru na  TEXTIL. 
Kontejner byl několik let na kontejnerovém stání u rybníka Fortna. Nyní 
byl přesunut na místo vedle kotelny na Žižkově náměstí.  
Ohrádka nestačila pro navýšení kontejnerů na papír a kontejner, který 
stál mimo ohradník, se  při velkém větru otvíral a  papíry zalétaly až 
do vody.  
Proto jsme přistoupili k této změně. Děkujeme za pochopení. 

Vladimír Kozel

Atletický čyřboj 
Jedná se o soutěž pro žáky 2. stupně ZŠ, kdy se v každé 
kategorii účastní pětičlenná družstva.  
Závodí se v běhu na 50 m, skoku do dálky nebo výšky, 
hodu míčkem nebo vrhu koulí a vytrvalostním běhu. 

Zde přinášíme výsledky: 
III. kategorie dívky 1. místo 
III. kategorie chlapci 3. místo 
IV. kategorie dívky 1. místo  
IV. kategorie  chlapci 3. místo 

-JS-

DDM v červnu 
3. 6.  Pohádkový les v Rakovníku – od 14 hodin 
4. 6.  Zábavné odpoledne s Danem Adamem z radia Relax a sk. Katevent na fotbalovém hřišti od 14 hodin 

-JS-
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Předposlední dubnovou neděli se  konalo v  NS Vítání 
ptačího zpěvu, mezinárodní akce pro veřejnost, která 
se pořádá po celém světě už 40 let, a kterou v Česku zaštiťuje 
a podporuje Česká společnost ornitologická (ČSO).  

Ve Strašecí tuto tradici založili před rovnými deseti lety 
ornitologové Hanka a  Tomáš Brinkeovi a  letos se  konala 
podeváté (s ohledem na covidovou roční pauzu).  

Akce je určena všem zájemcům o  přírodu bez ohledu 
na  jejich znalosti. Smyslem „vítání“ je ukázat laické 
veřejnosti, že i  v blízkosti města se dá pozorovat a objevit 
mnoho zajímavého. 

Sraz byl tentokrát u  vlakového nádraží, kam někteří 
účastníci, kterých bylo nakonec 64 (včetně 30 dětí), přijeli 
vlakem. Mimostrašečtí zájemci přicestovali nejen z okolních 
vesnic, ale také třeba z  Prahy nebo z  Čisté u  Rakovníka. 
V průběhu vycházky se svými typickými hlasy ozývali běžní 
pěvci, jako např. sýkora modřinka, zvonohlík zahradní či 
rehek domácí. Nejenom děti zaujal drobný ptáček králíček 
ohnivý, který patří společně se  svým blízkým příbuzným 
králíčkem obecným k nejmenším ptačím druhům v Evropě.  

S ohledem na Ptáka roku 2023, kterým je polák velký, byla 
vycházka vedena mj. kolem přírodní památky Na  Novém 
rybníce. Pták roku se neukázal, ale zato všichni mohli krásně 
pozorovat dva páry husy velké s  pěti vyvedenými mláďaty 
a také kroužící motáky pochopy nad rákosinou. Díky odchytu 
a  ukázce kroužkování si všichni přítomní mohli velmi 
zblízka prohlédnout nenápadného budníčka menšího, žlutě 

vybarveného strnada obecného a  červenku obecnou s  ná-
padně velkým černým okem a červenou náprsenkou.  

Na závěr akce si děti, ale také dospělí, vyzkoušeli svoje 
znalosti v  soutěžním ornitologickém kvízu. Tři nejlepší 
z  každé kategorie byli odměněni věcnými cenami, které 
věnovala Fakulta lesnická a dřevařská ČZU v Praze. Všichni 
účastníci si mohli odnést nějakou drobnou pozornost, ať už 
ve  formě magnetky, tematických brožur či časopisu Ptačí 
svět, které poskytla ČSO. Vzhledem k  velkému zájmu lze 
předpokládat, že za rok se opět bude ve Strašecí “vítat“. 

Hana Brinkeová

Od stochovské kapličky 29. dubna

Není králíček jako králíček

Přechází fronta, hlásili v sobotu ráno. Zdálo se mi to přeh-
nané, ještě včera se zdálo, že je 1000 km za hranicemi. 

No dobře, je 10. hodina, kryt na studánky je nejen navržen, 
ale i  stavebnice se  ukázala jako funkční, rodiče přicházejí, 
někteří i s dětmi.  

Začínáme přednáškou pana Wernera, kdy se kromě zažité-
ho, nafoceného a ústně předávaného dovídáme, že i na ma-
pách vojenského mapování kolem r. 1747 je zanesena před-
chozí kaplička u pramene Brünl Capl.  

Okolí studánky je vyčištěné, už při akci na Den Země to 
bylo dobrý. Jen půl metru hluboké ohniště je při kopání 
archeologickým pokladem či sondou o 30  let zpátky. Kolem 
kapličky rostou stromy, některé větší než stavba, ty menší 
tak do průměru 10 rostou i z kaple.  

Studánka moc nezurčí, výškově to skoro ani nejde, zato 
bosonohá dráha je obsazena, ohnivá kuchyně pečených hadů 
je v  obležení. Výrobu kokedam (semenáčky v  bahnokouli 
a mechu na zavěšení) dokončil každý, kdo chtěl. I ta fronta 
přešla. Mládež jde domů bosou nohou, ještě u Matějky mají 
boty v rukách.  

Pro dnešek máme konec, stochovská kaplička a  její 
studánka nás tu rozhodně ještě uvidí, bude potřeba více 

větších zásahů. A  teď už příprava na  bagrování tůněk pod 
Mackovkou začátkem června.  

Podpořeno z grantového programu České spořitelny 
 „Dokážeme víc“, ve spolupráci s Nadací Via. 

Antonín Cífka,  
za Ekocentrum Pod Marjánkou

Ukázka červenky obecné                                                                   Foto H. Brinkeová

Stochovská studánka                                                              foto archiv Ekocentrum

Soutěže DDM pro ZŠ a MŠ – okresní kola 
6. 6.  Olympiáda atletika – 8 hod. –  hřiště u 3. ZŠ Rakovník, pro 2. stupeň ZŠ 
7. 6.  Olympiáda hry  –       8 hod. – míčové hry na hřištích v Rakovníku, pro 2. stupeň ZŠ 
9. 6.  Olympiáda pro MŠ – 8 hod. – hřiště u sokolovny, atletika pro MŠ
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Poslední dubnovou noc se  na novostrašecké fotbalové 
hřiště slétly malé i velké čarodějnice a čarodějové.   

Všichni přítomní si užili rej s  Bárou Ladrovou, soutěže, 
opékání buřtů i  večerní diskotéku. Jako pořadatele nás 
potěšilo zejména to, kolik dospělých čarodějnic se ozdobilo 
hábity, parukami a košťaty a nebálo se udělat si ze sebe leg-
raci.  

Za věcné dary děkujeme drogerii paní Burešové. 
Ani letos nechyběla čarodějnická galerie u školní jídelny, 

na které se podílely děti z kroužku DDM Dovedné ruce a 
pracovnice NKC. Ty také vyrobily několik figurín čarodějnic 
a rozmístily je na Komenského náměstí. Dle vašich reakcí se 
výzdoba zdařila.  

Ivana Rezková 

Stovky návštěvníků na hřišti slavily čarodějnice

Některé z přilétnuvších čarodějnic                                                foto Ivana Rezková

28. ročník festivalu Tuchlovická pouť je za námi
Letošní ročník festivalu byl po  delší pauze opět třídenní 

a konal se první květnový víkend od 5. do 7. května v Novém 
Strašecí a Tuchlovicích. 

Pátek 
V pátek potěšily v tuchlovickém kostele posluchače svými 

krásnými hlasy ženy a  dívky z novostrašeckého pěveckého 
sboru Musica NoStra pod vedením Elišky Horákové a  také 
Dívčí cimbálovka souboru Čtyřlístek. Poté se  program 
tradičně přesunul do  Novostrašeckého kulturního centra, 
kde vystoupily soubory Borůvky z  Rakovníka, domácí 
Čtyřlístek, kapelka Lístečku a  letošní host ze  Zlína – FS 
Vonica. 

Sobota běžela podle zaběhnutého pořádku  
Na hlavní odpolední vystoupení pozvaly diváky dopoledne 

v  parku svými vystoupeními soubory z  blízka i  z daleka. 
Po  obědě v  průvodu na  hřbitov a  k festivalové lípě mnozí 
věnovali tichou vzpomínku bývalému řediteli festivalu, 
úžasnému Bohouškovi Chocholovi, který bohužel již není 
mezi námi. Jistě však organizátorům v  nebi drží palce 
a určitě se  letos přimluvil i za slunečné počasí, které podle 
předpovědi být nemělo. V  úvodu hlavního odpoledního 
programu promluvili významní hosté – Jaroslav Pošta 
(starosta Tuchlovic), Věra Kovářová (1. místopředsedkyně PS 
ČR), za Ministerstvo kultury Zuzana Malcová, Lucie Cirkva-
Chocholová za Středočeský kraj a na závěr i  ředitelka festi-
valu Terezka Mlynaříková.  

Jako perličky na šňůrku z písně Karla Hašlera navlékaly svá 
vystoupení dětské i dospělé soubory – FS Javor z  Lomnice 
nad Lužnicí, pražští Gaudeamus VŠE a Hajdaláci z Rosénky, 
rakovnické Borůvky, pořádající Čtyřlístek a oba letošní hosté 
festivalu – soubor Vonica ze  Zlína a  Vysočan z  Hlinska. 
Na  večerní koncert letos přijala pozvání cimbálová muzika 
Harafica. Muzikanti přijeli od  Uherského Hradiště a  svým 
hudebním mistrovstvím posluchače naprosto uchvátili.  

Tím ovšem festivalový program zdaleka nekončil. Nemohla 
chybět oblíbená škola tanců, které se  letos ujali tanečníci 
z Vonice. A že to umí roztočit, o tom se přesvědčili všichni, 
kdo se  přidali. Zlínští byli báječní a  k nezastavení. Zpívali 

a  hráli i  po  učební půlhodince, a  tak se  od jednotlivých 
tanečních kroků přešlo za doprovodu jejich muziky pozvolna 
až do  nokturna. Při něm si zahrála i  muzika domácího 
Čtyřlístku a  ti, kteří zůstali, zpívali a  tančili, až se  hory 
zelenaly. 

Neděle 
V  neděli ráno zahráli a  zazpívali zlínští také během mše 

svaté v  tuchlovickém kostele. Hlavní nedělní program 
v  letním kině začal v 10.30 hod. a tentokrát patřilo podium 
kapelce Lístečku, Jarošovcům (Mělník), Kytici a  Šátečku 
(Praha), Notičkám z  Řevnic, Rokytí (Rokycany), Vonici, 
Vysočanu a nechyběly ani nejmenší děti z MŠ Tuchlovice.  

Letošní odpolední divadélko obstarala skupina s  názvem 
Toy Machine. Během loutkové pohádky Popelka se  bavily 
nejen děti, ale i mnozí dospělí. Závěr nedělního programu 
patřil souborům Rokytí a Notičky, které společně připravily 
pořad Z Rokycan do Řevnic a zpět. 

Věřím, že v nabitém programu všech tří dnů si každý našel, 
co jej potěšilo, a že návštěvníci odcházeli spokojení a přijdou 
příští rok již na 29.  ročník folklorního festivalu Tuchovická 
pouť 2024. 

Pavlína Tondrová 

Soubor Čtyřlístek                                                                           Foto Ivana Rezková
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Z POLICEJNÍHO DENÍKU

Dne 1. 4. v hluboké noci při kontrole 
spícího města strážníci nalezli partičku 
nočních sov. Jeden mladý sameček 
se  rozhodl potěšit svou smečku a  vy-
hrával jim dosti hlasitě nejnovější hity 
Vaška a  Evy a  k tomu si sprostě vy-
řvával, asi vábil samičku. Strážníci ho 
několikrát vyzvali k  tichu a  nočnímu 
klidu, ale neúspěšně. Mladík byl ovliv-
něn alkoholovým duchem, a  proto 
se dořešení odložilo na následující den. 
Pokuta ho neminula.  

Dne 1. 4. v podvečer se, kde se vzala, 
tu se  vzala skládka černá v  ul. Karlo-
varská. Na  hromádce byly nalezeny 
dřevěné desky, dveře, stolek a radiátor. 
Místní a  osobní znalostí se  podařilo 
kontaktovat majitele neoznačeného 
pozemku a upozornit ho, že pokud jsou 
odložené věci jeho, i  tak by se mohlo 
jednat o černou skládku a hyzdění měs-
ta. Pan majitel se strážníky vedl jedno-
strannou arogantní diskuzi a  oznámil 
jim, že si nepořádek uklidí, až se mu 
bude chtít. Majitel je osobou známou 
a je třeba ho nechat chvilku vydýchat.  

Dne 3.  4. před polednem si městští 
uniformovaní soudruzi zahráli na hasi-
če. Požár nehasili, ale mohli si zkusit 
pohrát se  sorbentem. Příkladný občan 
jim oznámil, že se mu vozidlo trošku 
počůralo, asi únik nafty na  parkovišti 
u  OD  Penny. Strážníci inkriminované 
místo důkladně zasypali sorbentem 
a  ošetřili košťaty. Oznamovatel dále 
uvedl, že už má sjednaný odtah vozidla 
do  opravny Amond Kladno…takže to 
Volha asi nebyla.  

Dne 4.  4. v  podvečer nezvládl ani 
po  několika pokusech pecínovský ob-
čan svým vozidlem přeletět na  vlastní 
dvůr. Znemožňoval mu to parking jiné-
ho vozidla, ale snaha se cení. 
V  místním populárním restauračním 
zařízení se totiž konalo jedno z každo-
denních kol vědomostní soutěže, a pro-
to velký počet soutěžících parkoval 
v  okolí, doslova kde se  dalo. Museli 
nastoupit inženýři v  uniformách, kteří 
přeorganizovali parkování tak, aby 
žádné vozidlo nebránilo jinému a  ne-
stálo někomu před vjezdem.  

Dne 8. 4. v odpoledních hodinách si 
jeden rychlík natankoval v NS na Ben-
zině za 3000 Kč, namačkal PIN a uháněl 
směrem k obzoru. Bohužel PIN nepro-
šel a platba neproběhla, ale rychlík byl 
už kdesi za  obzorem. Čmuchalové 
z  městské policie vyčenichali kontakt 
na  provozovatele vozidla a  ten se  do-
mluvil s  obsluhou Benziny na  úhradě 
bankovním převodem.  

Dne 11.  4. v  dopoledních hodinách 
požádala pečovatelka DPS NS o zapůj-
čení klíčů k bytu jednoho svého klienta. 
Pán byl hospitalizován a  potřeboval 
doma vyzvednout nějaké osobní věci 
a  doklady od  auta. Klíče byly předány 
proti podpisu a jejich vrácení proběhne 
až poté, co se  klient vrátí domů z ne-
mocnice.  

Dne 16. 4. po půlnoci byl pro stráž-
níky ve  znamení neúspěchu, ač se  tak 
stává velmi, velmi zřídka. Každý den 
však není posvícení. Černosrstý, dlou-
hosrstý ovčák národnosti německé 
uprchl. Prchal a prchal a strážníci ho ne 
a ne odchytit. Několik pokusů o odchyt 
nedopadlo a  plachý čtyřnohý kámoš 
vzal draka.   

Dne 16. 4. v ranních hodinách na žá-
dost starostlivé paní prověřovali kluci 
z  města adresu starší dámy s  tím, že 
se jí delší dobu nedá dovolat a příbuzná 
se o ni bojí. Černé uniformy se  rozjely 
na  místo, kde našly milou dámu 
v  dobré náladě a  zdravou. Jen její 
mobilní aparát byl nastaven na  režim 
éro (letadlo) a přitom nikam neletěl.  

Dne 19.  4. v  poledne bystrý provo-
zovatel místního pohostinského zaří-
zení zřel nekalou činnost a  hned na-
žhavil drát, vyslal poštovního holuba, 
jal se vysílat kouřové signály a celou tu 
hrůzu oznámil městské rychlé rotě. 

Popis skutku:              
Oznamovatel zřel vozidlo cizí, 
jak si v dáli rychle mizí 
Před tím vzalo čelně 
světla v městské lucerně. 
Kouličky skleněné 
teď na zemi leží raněné. 
Rychlá rota vyslala dotaz kamerové-

mu králi našeho města, a  co myslíte? 

Bylo tam vozidlo i  s SPZ. Na  řidiče 
se  podařilo vypátrat telefonní číslo. 
Lumpík se  vrátil na  místo činu, pod-
robil se dechové zkoušce s negativním 
výsledkem. Událost oznámena SDN 
Rakovník.  

Dne 26. 4. dopoledne bouchlo Hami-
ro. Strážníci se řídili pokyny vedoucího 
zásahu a zajišťovali příjezdovou komu-
nikaci k  areálu. V  součinnosti s  bratry 
státními byla na  jejich stanovišti za-
držena podezřelá osoba, která se poku-
sila z místa utéct. 
 Na místě se nacházelo několik složek 
IZS. Celá akce byla ukončena po poled-
ni a cvičení bylo vyhodnoceno za pove-
dené.  

Dne 26. 4. v podvečer se místní pán 
obával o  pejska, kterého viděl na  se-
dadle vozidla parkujícího v  blízkosti 
rybníka Nový II. Oznamovatel uvedl, že 
si všiml i  na  sedadle ležícího muže. 
Strážníci oba nocležníky probudili 
a  zjistili skutečný stav. Pán je rybář 
a u rybníka je na lovu. On i pejsek jsou 
v pořádku a vše je tak, jak má být.  

Dne 28. 4. v podvečer si jedna místní 
občanka založila požár. Požár – pálení 
bylo řádně oznámeno a povoleno HZS. 
Jen některým sousedům se nelíbil dým 
z ohně linoucí se celou ulicí. Na místě 
bylo zjištěno, že paní pálí ořez a zbytky 
přístřešku, který obsahuje neidenti-
fikovatelný matriál. Tyto části z  ohně 
vyndala. Pyromanka byla poučena 
o pravidlech při pálení a co a jak se smí 
a nesmí pálit. Postačilo projednání celé 
události na místě.  

Dne 30. 4. v podvečer se lovecké pudy 
strážníků opět probudily k  životu. Oz-
námení o  volně pobíhajícím černém 
labradorovi je nenechalo chladnými. 
Výzva byla přijata a  lov zahájen. Ten-
tokrát se  pejska podařilo dopadnout, 
bohužel byl bez obojku a  čipu. Proto 
byl umístěn do  vnitřního záchytného 
kotce (Hamiro) a  jeho foto na  Face-
book. Pejsek byl následně přemístěn 
do útulku. 

Stanislav Jahelka

Plavecko – běžecký pohár 
Dne 12.  května se  po dlouhé době 
(z důvodu rekonstrukce plaveckého 
bazénu a covidu) uskutečnilo v Ra-
kovníku okresní kolo Plavecko – 
běžeckého poháru. 

Výsledky žáků ze strašecké ZŠ:  
II. kategorie dívky   
1. místo  –  Ema Šafářová  
III. kategorie dívky  
2. místo  –   Ema Hejnová  
3. místo   –  Karolína Nezbedová 
III. kategorie chlapci  
2. místo  –  Jáchym Procházka 

IV. kategorie dívky 
2. místo   –  Sofie Inmann  

Uvedení žáci postupují do krajského 
kola, 31. 5. v Čelákovicích. 

Jitka Samšuková 



 13

DĚTI, MLÁDEŽ, ŠKOLA

Před několika lety jsme na  gymnáziu zavedli tradici 
poznávání archeologie v praxi. V předmětu dějepis se tento 
obor nejvíce dotýká výuky pravěku v  prvním ročníku, ač 
archeologové ví, že jejich věda má co říci i  k mladším ob-
dobím dějin. Smysl exkurzí je motivační, protože vyučovat 
pravěk není snadné. Všichni nejsme z rodu Eduarda Štorcha, 
který dovedl vymýšlet příběhy a se žáky si na pravěk účinně 
hrát.  

Vedle motivace prosazujeme poznávací složku, jak teore-
tickou, tak praktickou. Žáci se mají něco dozvědět o arche-
ologickém výzkumu a  jeho metodách a  také si vyzkoušet 
archeologickou práci. Vyrobit či osahat si pravěké nástroje 
a pracovat s nimi. Studenty to zajímá, pravěk se  jim stane 
zábavou, a když se dílo povede, odvezou si spoustu inspirací 
i pro současný život. A uvidí živého archeologa.  

Na počátku se zadařila spolupráce s rakovnickým Muzeem 
TGM, které nám zařídilo skvělou exkurzi v Archeologickém 
parku Liboc v Praze. Ten pak byl načas mimo provoz, a  tak 
jsme sáhli po nabídce novostrašeckého muzea. Chtěli jsme 
však do  terénu. Proto nás několik let hostilo lounské 
muzeum v rámci svého obnoveného Archeologického parku 
Březno. Tam první ročníky absolvovaly spoustu zajímavých 
programů, obohacených o  fundované prezentace. Studenti 
otloukali, štípali, vrtali, kopali, orali, mleli obilí, pekli placky, 
tkali, bubnovali, tancovali kolem ohně, zpívali…   

Slibný archeopark se však měnil. Protože je o něj ze strany 
škol velký zájem, začal se orientovat více na zábavní složku, 
určenou spíše pro menší děti. Najímal si lektory různé kvali-
ty. Mnozí neměli s archeologií žádné zkušenosti a soustředili 
se  na divadelní předvádění, která se  vzdalovala našemu 
záměru. Odbornost se vytrácela, zato cena rostla. A také při-
bývala práce pro mě jako učitele, který do programu musel 
zasahovat a  suplovat odbornou část, o  níž například naše 
poslední lektorka z minulého roku neměla ani ponětí.   

Letos jsme se  proto rozhodli sáhnout po  další nabídce 
a  na  konci dubna jsme zavezli studenty do  HistoryParku 
Ledčice, umístěného v nádherné podřipské krajině. Vše vy-
padalo lákavě: Náš tým, který tvoří zkušení archeologové 
i nadšení lektoři, vás celým programem rád provede. Objednali 
jsme exkurzi s  důrazem na  odbornou složku pro žáky 
gymnázia, kteří již mají studium pravěku za  sebou. Nechci 
exkurzi příliš rozvádět, ale zkušeného archeologa jsem 
opravdu neviděl, nadšení lektorů také ne, odbornost už 
vůbec a připravený program ani náhodou. Dobře připravená 
byla opět cena.       

Studenti si alespoň vyzkoušeli detektory kovů, avšak 
s  upozorněním, že přístroje jsou staré a  moc nefungují. 
Navíc bez jakéhokoliv výkladu, jak se v archeologické praxi 
využívají. Zatočili jsme si kamenným rotačním mlýnkem, 
zkusili zrnotěrku a vykřesali oheň za výkladu paní lektorky 

o  tom, jak je poznávání hezké. To prý ona může potvrdit, 
protože před nástupem do zaměstnání v parku o podobných 
činnostech nic nevěděla. Pak se mě jako učitele ptala, jestli 
mluvila dobře a neříkala nesmysly. Raději jsem se beze slova 
vzdálil.  

A tak se vrcholem exkurze stal tradiční výstup na horu Říp 
s  okouzlujícími výhledy. Druhý den jsme napsali do  parku 
naši reakci a  obdrželi univerzální „happy“ odpověď, jak 
se  lektorky těší na naši další návštěvu, která bude lepší než 
ta předchozí.  

Uvedené zkušenosti kontrastují se skvělými výkony arche-
ologického oddělení rakovnického muzea, kam jsme něko-
likrát zavítali s  dějepisným seminářem. Ten je ovšem pro 
čtvrté ročníky. Úžasné prezentace tamních archeologů ne-
mají konkurenci. Nejsou pouze o  pravěku, ale týkají 
se  i dalších období a přibližují navíc příběhy z archeologic-
kého objevování. A  dokládat to muzeum může i  vlastním 
výzkumem evropského formátu.  

Muzeum však není archeopark a  nemá takové možnosti 
v  předvádění praktických dovedností. Tamní archeologové 
jsou především odborníci, a  i když se  zodpovědně věnují 
edukační činnosti a prezentaci výsledků své práce, potřebují 
hlavně bádat. Stáčíme pozornost  opět na  lektory, jejichž 
kvalita bývá podle našich zkušeností pochybná, a na záměry 
a  organizační dovednosti archeoparků. Odborná úroveň 
i  didaktická příprava nabízených programů je pod tlakem 
komerce a  vysoké návštěvnosti z  řad široké veřejnosti. 
Rozhodně máme co dohánět.        

   
Jan Černý  

Gymnázium JAK Nové Strašecí

Archeoparky pro studenty gymnázia?  

Pravěké vrtání                                                                                      Foto archiv školy

Úspěch v Mc Donalds Cup  
Školní kolo se v letošním roce nekonalo, a tak se vybraní žáci 1 – 5. tříd zúčastnili okresního kola Mc Donalds Cup dne 
5. května na hřišti SK Rakovník. Zúčastnilo se 7 družstev mladší  kategorie a 10 družstev starších.  
Mladší skupina skončila na 2. místě.  
Starší skupina zvítězila a postupuje do krajského kola, které se uskuteční 12. května ve Vlašimi. 

Jitka Samšuková
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Sbírka pro Čabárnu 
Studenti druhého ročníku gymnázia se  rozhodli přispět 

na dobrou věc. Podpořili záchrannou stanici ZS AVES Kladno 
– Čabárna, která se stará o poraněná nebo nemocná zvířata. 
Žáci toto místo sami navštívili na podzim roku 2022 v rámci 
každoročního ekologického kurzu pod vedením profesorek 
Šárky Preissové a  Ivany Haiflerové, vyučujících biologie 
a chemie. 

I  v nelehké finanční době se  našli studenti, kteří byli 
ochotni této záchranné stanici pomoci finančně. Ve  třídě 
2. A se vybralo 900 Kč a 1100 Kč dali studenti 2. B.  

Jako poděkování jim záchranná stanice zaslala certifikát 
a každému přispěvateli věnovala upomínkovou magnetku.  

Markéta Soukupová, 2. B 

Snažíme se pomáhat  
V listopadu roku 2022 měly naše třídy 2. A a 2. B možnost 

třídenního pobytu na  záchranné stanici AVES na  Čabárně. 
Společně s námi jely paní učitelka Preissová a paní učitelka 
Haiflerová. Stanice poskytuje ochranu zvířatům, která 
nejsou schopná přežít samostatně ve volné přírodě.  

Během pobytu jsme měli možnost zkoumat například 
kvalitu vodních toků v okolí, pH půdy a zároveň zpracovávat 

projekt EKOLOGIE, který nám umožnil proniknout do  slo-
žitosti přírody.  

Po návratu jsme se  rozhodli společnými silami záchranné 
stanici pomoci formou finančního daru. Na  ten jsme každý 
věnovali určitou částku a předali ho paní učitelce Preissové, 
která vše odvezla přímo na Čabárnu.    

Věříme, že tento skutek nejen udělal radost ohroženým 
zvířatům, ale také pomohl stanici v této nelehké době.  

Tereza Peková, 2. A

Čarodějnice v MŠ U Lesíka

Gymnazisté podpořili záchrannou stanici zvířat 

Druhý květnový den se v MŠ U Lesíka konala čarodějnická 
slavnost pro děti a rodiče. Nepříznivé počasí, kvůli kterému 
byla akce z  poloviny dubna přesunuta na  tento náhradní 
termín, nás naštěstí do  května nepronásledovalo, a  tak 
mohla akce proběhnout ve  venkovních prostorech školky. 
Program slavnosti byl po  třetí hodině odpolední započat 
představením tematických básniček, písniček a  tanečků, 
které děti v kostýmech nacvičily společně s učitelkami. 

 Po  skončení představení měly děti možnost plnit úkoly 
připravené u  několika stanovišť. Mohly si mimo jiné 
vyzkoušet slalomový let na  koštěti, motání pavouků 
na  provázku nebo čarodějnické puzzle. Za  splnění úkolů 
získávaly razítka, po  jejichž předložení si nakonec mohly 
nazdobit lízátko do podoby košťátka. Součástí slavnosti bylo 
rovněž jarní odemykání školní zahrady pomocí říkanky, 
v  rámci něhož byla dětem zpřístupněna nová prolézačka. 
V závěru programu byla možnost občerstvení ve formě per-
níčků a opékání buřtů.  

Anna Taylor, Tereza Šicováza MŠ U Lesíka

Gymnazisté s certifikátem a magnetkami                                      Foto  archiv školy

Čarodějnický potěr                                                                                  foto archiv MŠ

Štafetový pohár DDM - stříbrné družstvo                                      Foto J. Samšuková
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V úterý 25. dubna se konal 8. ročník soutěže 
„O  zlatou kuklu společnosti SIAD“, ve které 
mohli žáci učebních oborů předvést své 
dovednosti ve  svařování. Organizátorem 
se  stala Střední škola technická v  Mostě 
a  hlavní výhrou byla zlatá svářečská kukla. 
Zúčastnilo se  celkem 43  soutěžících z 21 
různých škol. Naši školu reprezentovali tři 
žáci, kteří byli vybráni na  základě skvělých 
výsledků v rámci odborného výcviku.  

Průběh soutěžního dne 
V  ranních hodinách se  vybraní žáci spo-

lečně s  mistrem odborného výcviku vydali 
do  Mostu. Po  příjezdu je čekalo slavnostní 
zahájení, během kterého je hlavní pořadatelé 
seznámili s průběhem celého dne, rozdělili je 
do skupin a popřáli jim hodně štěstí. Pak už 
se  všichni účastníci přesunuli na  svá místa 
a  soutěž byla zahájena. Skládala se  ze dvou 
částí, teoretické a  praktické. Cílem teoretické části bylo 
prověření znalostí žáků z  technologie a bezpečnosti svařo-
vání, a  to formou testu obsahujícího 60 otázek. V praktické 
části žáci prokázali své znalosti a dovednosti v jednotlivých 
metodách svařování.  

Skvělé výsledky žáků 
Soutěž byla pořádána ve  třech kategoriích, 
každá ze škol si mohla vybrat a přihlásit se.  
První kategorie obsahovala svařování meto-
dou č. 111, tj. svařování obalovanou elektro-
dou, kde se náš žák druhého ročníku Štěpán 
Ibl umístil na krásném 3. místě z devíti účast-
níků. Další kategorií bylo svařování metodou 
č. 135, tj. svařování v  ochranné atmosféře, 
jejímž zástupcem byl třeťák Lukáš Von-
druška. Se svou prací obsadil skvělé 8. místo 
z 19 soutěžích. Poslední kategorií tvořilo sva-
řování metodou č. 311, tj. svařování plame-
nem. Zde se další z  žáků 2. ročníku Vít Cini-
burg umístil na  velmi pěkném 9.  místě 
z 15 reprezentantů.  

Závěrem 
Účast na  podobných akcích je pro žáky 

přínosná. Před samotnou soutěží se  vždy pečlivě věnují 
přípravě na  praktickou i  teoretickou část a  jejich skvělé 
výsledky jsou velmi kladnou motivací do  budoucna nejen 
pro ostatní spolužáky, ale i pro jejich mistry a vyučující. 

Karolína Hůlová 

"PŘES BARIÉRY S POLICIÍ" v SOU 

SOU NS v soutěži ,,O zlatou kuklu společnosti SIAD"

Úspěšní účastníci soutěže Lukáš Von-
druška, Vít Ciniburg, Štěpán Ibl                                                                     
Foto archiv školy

Ve středu 19. dubna se žáci nástavbového studia zúčastnili 
akce PŘES BARIÉRY S POLICIÍ. Jednalo se o sportovně cha-
ritativní akci určenou školám ve  Středočeském kraji. 
Umožňuje studentům maturitních ročníků vyzkoušet si fy-
zické testy, které jsou jednou z podmínek přijetí do služeb-
ního poměru Policie České republiky. Žákům byla v  rámci 
akce prezentována činnost Policie ČR a  také způsob, jakým 
probíhají prověrky fyzické způsobilosti. Tyto prověrky, které 
si pak žáci vyzkoušeli pod dohledem policejních instruktorů, 
se skládaly ze čtyř disciplín. Jednalo se o běh na 1000 metrů, 
celomotorický test, kliky a člunkový běh. 

Kladné stránky akce 
Hlavní myšlenkou uvedeného projektu je motivace stu-

dentů středních škol ke  sportovním aktivitám, stále lepším 
výkonům a zároveň pomoci handicapovaným lidem.  

Pokud studenti ve  všech disciplínách získali požadovaný 
počet bodů, splnili zároveň jednu z podmínek přijetí k Policii 
ČR a byl jim předán certifikát. Ten platí po dobu jednoho ro-
ku a  je dokladem, že zájemce zvládl požadavek na  fyzickou 
způsobilost pro případné přijímací řízení k  policii. Za  kaž-
dého, kdo testy úspěšně absolvoval, daruje generální sponzor 

finanční částku na pomoc dvěma dětem, s  jejichž příběhem 
seznámili policisté na  začátku akce všechny účastníky. 
A  právě dojemné vyústění vlastní snahy se  stalo pro žáky 
velkou motivací, aby dosáhli co nejlepších výsledků. 

Závěrem 
Stejná akce proběhla v učilišti již v minulých letech a vždy 

si žáci odnesli mnoho zážitků. I v letošním roce byla nálada 
účastníků velmi dobrá a všichni si ji užili.  

Doufáme, že se budeme moci zúčastnit i příští rok. 
Karolína Hůlová

Prověrky fyzické způsobilosti                                                            Foto archiv školy

Štafetový pohár DDM 
Uskutečnil se v Rakovníku 24. dubna v areálu u sokolovny. Družstvo tvořilo 16 žáků a žákyň z 1. – 5. tříd, smíšené štafety 
běhaly 8 x 100  m a  pak vybraní žáci utvořili štafetu 8 x 200  m. Družstvo Nového Strašecí skončilo na 2.  místě 
a postoupilo do krajského kola 14. května do Slaného.  

-JS-
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I  v letošním školním roce se  žáci SOU NS účastnili 
středoškolských sportovních soutěží okresu Rakovník. Stejně 
jako vloni dosahovali velmi dobrých výsledků.  

Florbal 
Mužstvo florbalistů obsadilo na  turnaji v  rakovnické 

sportovní hale začátkem dubna 4. místo z osmi středních škol 
rakovnického okresu, a  přestože naši žáci neobhájili loňské 
3.  místo, podávali v  turnaji velmi dobré výkony a  byli 
vyrovnaným soupeřem zúčastněným rakovnickým středním 
školám.  

Pohár Josefa Masopusta 
Výrazně úspěšnější byli reprezentanti školy na  turnaji 

v kopané o Pohár Josefa Masopusta, který se konal 20. dubna 
na hřišti SK Rakovník. Mužstvo SOU remizovalo v kvalifikační 
skupině s favoritem turnaje SPŠ Rakovník 1:1, poté tým SOU 
přehrál městského rivala Gymnázium J. A. Komenského Nové 
Strašecí 3:1 a  tím si zajistil lepší výchozí pozici pro 
semifinálové utkání, do  kterého nastoupil proti gymnáziu 
Rakovník.  

V tomto zápase hráči SOU nedali soupeři šanci uhrát dobrý 
výsledek, v  celém zápase dominovali a  výsledkem 2:0  si 
zajistili postup do  finále turnaje. Za  velmi nepříznivých 
povětrnostních podmínek, kdy celý den mrholilo, je po třech 
odehraných zápasech ve  finále čekali hráči Obchodní 
akademie Rakovník.  

Utkání bylo vyrovnané, oba týmy se  snažily nepouštět 
soupeře do  vyložených šancí, síly během dne ubyly hráčům 
obou mužstev, ale nakonec byli šťastnější fotbalisté obchodní 
akademie, když se  jim asi dvě minuty před koncem podařilo 
vstřelit vítěznou branku.  

Na kluky z SOU tak zbyl stříbrný pohár a  stříbrné medaile, 
ale i  tak se  jedná o  velký úspěch. Skvělé výkony podávali 
Lukáš Pešek, Vojtěch Cvekl, Matěj Alexij, Štěpán Kraček, 
David Ditrich i Kamil Rubeš. 

Lyžování v Alpách 
Jako každým rokem byla v  únoru skupina lyžařů a  snow-

boardistů na  lyžařském kurzu v  rakouském Sankt Johann in 
Tirol, kde kromě tohoto střediska navštívili také lyžařské 
centrum Waidring - Steinplatte a  Winklmoos - Steinplatte. 
Lyžařské podmínky byly skvělé a  všichni zúčastnění si kurz 
náramně užili. 

Plavání i posilovna 
Zájemci o  plavání mají v  rámci kroužku hrazené vstupy 

do  plaveckého bazénu a  Aquaparku Kladno, zároveň škola 
finančně podporuje žáky, kteří navštěvují posilovnu v městské 
sportovní hale BIOS. Protože je o  tuto sportovní činnost 
ze  strany žáků velký zájem, připravuje se  realizace workou-
tového hřiště a venkovní posilovny v areálu SOU. 

Lehká atletika 
V závěru školního roku čekají žáky tradiční Přebory v  lehké 

atletice, které se konají ve sportovním areálu školy.  
Každoročně se jedná o velký atletický mítink s účastí kolem 

230 závodníků. Žáci stráví příjemné dopoledne plné sportu 
a dobré nálady. 

Mgr. Milan Hamouz

Sportovní aktivity žáků Středního odborného učiliště

V  úterý 18.  dubna přivítal ředitel Středního odborného 
učiliště Ing. Bc. Jan Nechutný zajímavou návštěvu z Francie, 
paní Delphine Laissac, která je koordinátorkou pro vzdělá-
vání a  výzkum v oblasti zemědělství pro Českou republiku 
a Slovensko.  

Paní Laissac si prohlédla areál školy a pracoviště dílen, kde 
si mimo jiné vyzkoušela trenažér virtuálního svařování. 
Ředitel školy seznámil vzácného hosta s úkoly a zaměřením 
naší školy.  

Cílem návštěvy je navázat spolupráci, ať již v oblasti výmě-
ny učitelů či individuální praxe žáků, se  školami ve Franci 
s podobným zaměřením. 

Ivana Veselá

Stříbrný tým v kopané                                                                          Foto  archiv školy

Zahraniční návštěva v učilišti

Ředitel školy Jan Nechutný a Delphine Laissac                              Foto archiv školy



 17

DĚTI, MLÁDEŽ, ŠKOLA

Minulý měsíc se  v  rámci odborného výcviku uskutečnila 
jednodenní soutěž prvních ročníků. Zúčastnili se  všichni 
žáci, jejichž studijním oborem je Opravář zemědělských 
strojů a  Mechanik opravář motorových vozidel (autome-
chanik).  

Soutěž je pořádána hned z několika důvodů. Žáci si mohou 
zopakovat hlavní témata, která od  začátku roku probrali, 
a zároveň je pro ně ukázkou toho, jak budou probíhat závě-
rečné zkoušky ve třetím ročníku.  

Průběh dne 
Soutěž zahájil v  ranních hodinách proslovem pan ředitel. 

Ve  své řeči povzbudil všechny účastníky, informoval 
o průběhu dne, výherních cenách za nejlepší výsledky a po-
přál hodně štěstí. Po  slavnostním úvodu se  žáci přesunuli 
na  svá stanoviště. Každý z  nich dostal plánek a  potřebný 
materiál. Mistři odborného výcviku jim sdělili důležité in-
strukce a  pak už záleželo jen na  každém soutěžícím, jak 
odvede svoji práci. Na  daném výrobku mohli ukázat své 
dovednosti v  měření, rýsování, řezání, pilování a  vrtání. 
Během celého pracovního dne na ně dohlíželi mistři, kteří 
však nesměli radit. Jakmile vypršel časový limit, začal 
se  hodnotit celkový vzhled a  rozměry výrobku. Mezi další 
kritéria hodnocení patřilo také dodržování bezpečnosti 
práce, pořádku na pracovišti a vhodné ustrojení.  

Skvělé výsledky žáků 
Všichni žáci odvedli velmi dobrou práci a  někteří z  nich 

dosáhli opravdu skvělých výsledků. Ti nejlepší byli oceněni 
na slavnostním vyhlášení, kde jim porota předala ceny.  

Na prvním místě se  umístil Radek Capelli s  celkovým 
počtem 103  bodů. Druhé místo obsadil David Horáček, 
který vybojoval 98 bodů. Pouze o jeden bod méně měl Adam 
Mašek, získal třetí místo.  

Účastníci předvedli nejen své dovednosti, ale také trpěli-
vost, pečlivost, samostatnost a  vytrvalost. Spokojenost 
s touto soutěží byla na všech stranách.  

Proto věříme, že bude podobných akcí v  příštích letech 
přibývat.   

Karolína Hůlová

Taneční obor strašecké ZUŠ 
slavil úspěch v Kolíně

Školní soutěž dovedností v SOU NS

Na soutěži                                                                                             Foto archiv školy

Dne 29. dubna jsme se  zúčastnili s  žáky tanečního oboru 
Taneční soutěže STAP PT v Kolíně, na kterou jsme se vydali 
s  choreografiemi paní učitelky Jany Molíkové v  náz-
vem ,,Petit riense a  Gathering peascods“, s  choreografií 
absolventky Elišky Polákové s  názvem ,,Ve  snu“ a  choreo-
grafiemi paní učitelky Venduly Tyčové ,,Can´t stop the dan-
cing, Po výbuchu a Let it go“.  

Celá soutěž proběhla ve velmi příjemné atmosféře a žáci si 
přivezli domů hlavní cenu za choreografii ,,Petit riens“  a du-
et ,,Let it go“ a  Eliška Poláková získala 2.  místo za  svoji 
absolventskou choreografii s názvem ,,Ve snu“.  

Velmi gratulujeme a těšíme se na další soutěž.  
Vendula Tyčová

Ve snu                                                                                                     foto archiv ZUŠ
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Naši milí čtenáři, jsme tu pro vás i v červnových parnech. 
Přijďte se  k  nám schovat do  stínu 
a „uloupnout“ si nějakou tu dobrou knížku 
ke čtení. Rádi vás uvidíme. 

Co se  týče programu, pomalu přibrž-
ďujeme, abyste měli čas i  na  letní rado-
vánky.  

Se svými dětmi ve věku 0 až 3 roky u nás 
stále ještě můžete navštívit lekce progra-
mu Bookstart – S  knížkou do života – 
budou to poslední tři před letní pauzou. 

Stavte se  v  pátky 2., 9.  a 16.  června. 
Ovšem pozor, ubrali jsme počet po  sobě 
jdoucích lekcí – necháme pouze dvě: 
v 9:00 a v 10:00.  

Těsně před prázdninami proběhne v kni-
hovně Svatojánské vyrábění a čtení. Ve 
středu 28. června bude pro děti připrave-
né tvoření inspirované knihou Jana Karafi-
áta Broučci. Berte tuto akci jako náhražku 
každoměsíčního předčítání pro děti.  

S  velkou vděčností bychom ještě chtěli poděkovat všem 
účastníkům povznášející květnové udá-
losti Poezie pod deštníkem. 
 Ve  středu 10.  května naše město roz-
kvetlo básněmi, které pod vedením paní 
učitelky Magdaleny Pelcové přednášeli 
žáci zdejší základní školy.  
 Ve  spodní lipové aleji na náměstí jste 
během dopoledne v  rámci Básně na 
potkání mohli zaslechnout např. vítěze 
krajského kola recitační soutěže Tobiá-
še Ponceta a spoustu dalších nadějných 
recitátorů.  
Odpolední Město plné básní patřilo re-
citujícím dvojicím z  LDO ZUŠ Nové 
Strašecí pod vedením Martiny Černé 
a Ivety Grmelové.  
Děkujeme, bylo nám s vámi milo. 

Žofie Kabelková

Tipy od knihovnice

Červnové čtenářů rojení knihovnu pěkně promění

Deník Věry Kohnové – Jana Poncarová, nakladatelství 
Motto 2023 

Nakladatelská anotace: Kohnovi v lednu roku 
1942 nastoupili do  transportu na  plzeňském 
nádraží a  už se  nevrátili. Do  jejich bytu 
se  nastěhovali jiní nájemníci, jejich věci 
se  postupně poztrácely. Zmizelo vše, kromě 
deníku, který si dvanáctiletá Věrka Kohnová 
schovala u kamarádky své matky. Jaké rodinné 
tajemství k  němu po  letech přivedlo spiso-
vatelku Janu Poncarovou? Jedinečná publikace 
vznikla ve  spolupráci s  historikem Jiřím 
Sankotem a  odhaluje pohnutý příběh židovské 
dívky, jejíž život násilně ukončila druhá světová 
válka. 

V této knize se jedná o literaturu faktu, není to 
žádný román. V  příběhu deníkových záznamů 
poznáváme život židovských dětí v letech 1938 – 
1942 v  Plzni a  okolí. Jen díky tomu, že malá 

Věrka si před transportem svůj deníček schovala u  rodinné 
přítelkyně, máme my možnost si přečíst příběh podobný známé 

Anně Frankové. V  této knize však autorka 
příběh převyprávěla, doplnila skutečnými zá-
pisky, fotografiemi, různými dokumenty, vysvěd-
čeními atd.  
Dostala se nám do ruky knížka zajímavá, smut-
ná, ale čtivá. Věrčin příběh je velmi osobní a do-
jemný, po přečtení si musíme položit otázky:  
Jak je možné, že lidé lhostejně přihlíželi zlu? 
Že mohlo dojít k  odvlečení sousedů, známých 
a kamarádů do transportů?   
Obdivuji autorku za  její dokonalé pátrání 
v  Židovském muzeu, v  archivech, v  památ-
nících, v katastrálních pracovištích…  
Vznikla tak neuvěřitelná knížka, kterou 
opravdu k přečtení doporučuji. 

Jitka Tomšů

Upozornění pro čtenáře na prázdniny 
První prázdninový týden (3. – 7. 7.) bude mít knihovna zavřeno.  
V dalších týdnech bude otevřeno tak, jak jste zvyklí:  
pondělí 8 – 17, středa 8 – 18, pátek 8 – 16 hodin s polední pauzou 11.30 – 12.00. 
V  případě, že odjíždíte na  dovolenou, na  chatu či jiný prázdninový pobyt, nabízíme Vám půjčení dvojnásobného 
množství knih. To znamená, že děti si mohou půjčit 10 a dospělí 20 knížek. Toto můžete využít v průběhu měsíce 
června i července. 

Jitka Tomšů
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Letošní oslavy 80.  výročí nálezu opukové hlavy Kelta 
u Mšeckých Žehrovic pojalo Muzeum Nové Strašecí velko-
ryse. Aby byl význam nálezu prezentován dlouhodoběji 
a šířeji než jen tradiční akcí Den s Kelty, připravilo na  letní 
turistickou sezonu výstavu a řadu dalších aktivit. 

Tematická výstava 
s doprovodnými aktivitami 

Bude v našem muzeu otevřena až do 
10.  září. Její obsahový a  vizuální zá-
klad tvoří úspěšná loňská výstava Prá-
cheňského muzea v Písku.  

V rámci školního roku bude doplněna 
o doprovodný program pro školy s  řa-
dou aktivit (kromě pracovních listů 
také hledání a skládání opukové hlavy, 
puzzle keltského bojovníka, oblíbené 
odlévání hlaviček ze sádry atd.). 

Komentované prohlídky 
výstavy a vycházky 
s archeology 

Během léta se  pak muzeum opět 
připojí na výzvu Archeologického ústa-
vu AV ČR, v Praze a Brně k akci Arche-
ologické léto. V  jeho rámci budou díky ochotě majitele 
vedeny 2 naučné vycházky s  archeology na  čtyřúhelníkový 
valový areál v  oboře Libeň u  Mšeckých Žehrovic (nutná 
rezervace na www.arup.cas.cz/archeologicke-leto).  

V  obou případech, tedy v  pátek 7.  7., a  v sobotu 5.  8. 
od 13 hod. bude předcházet komentovaná prohlídka výs-
tavy od 10 hodin. Zájemci se  samozřejmě mohou připojit 
jak k oběma aktivitám, nebo jen k jedné z nich.  

Sraz na  vycházku do  obory Libeň je u Malého dvorského 
rybníka. 

V  rámci týdne Dnů evropského dědictví, které se  letos 
konají po celé Evropě od soboty 9. září do neděle 17. září 

s  tématem Život v památkách, připraví naše muzeum další 
komentované prohlídky výstavy pro veřejnost (pro termíny 
sledujte www.muzeumtgm.cz).  

Dny evropského dědictví (European Heritage Days – EHD) 
se v Evropě konají od roku 1991 pod záštitou Rady Evropy a řa-

dí se k významným celoevropským kultur-
ně poznávacím a  společenským podně-
tům. Tyto akce ukazují nové souvislosti, 
upozorňují na  problematické jevy nebo 
úspěšné zásahy ve  prospěch jakékoliv 
památky, způsob, jakým se  do procesu 
záchrany, ochrany či propagace památky 
mohou zapojit občané a  v neposlední 
řadě může otevřít nové obzory žákům, 
studentům i  jejich učitelům. Proto se při 
pořádání EHD klade velký důraz na do-
provodné akce. Tyto akce mohou být 
vázány na  konkrétní památku, zpřístup-
ňovanou v EHD, anebo mohou být vázány 
na  určitou lokalitu – obec, město, 
městskou část, kraj, region.  
V tomto případě chceme opět připome-
nout a  vyzdvihnout význam valového 
areálu u Mšeckých Žehrovic v souvislo-
sti s nejslavnějším nálezem z regionu – 
opukovou hlavou Kelta, k  jejímuž 

nálezu došlo před 80 lety.  
Tehdejší pracovníci novostrašeckého muzea Josef Bau-

mann a  Pavel Malík měli na  její záchraně vedle nálezce 
Josefa Šlajchrta a Štěpána Jeřábka zásadní podíl.  

Díky již dlouhodobě nastartované spolupráci s  odborníky 
přivedli Ivana Borkovského z Archeologického ústavu k záj-
mu o valový areál a tím započaly výzkumy významné loka-
lity. 

Pojďte si s  námi v  rámci doprovodných programů připo-
menout příběh nejkrásnější keltské hlavy… 

Barbora Honzíková

Doprovodné programy k výstavě  
KELTOVÉ VE STŘEDU BOIOHAEMA 

Pozvánka 
Dovolujeme si Vás co nejsrdečněji pozvat na letošní 7. ročník výstavy  
ZAHRADA DUŠE UMĚNÍ, který se bude letos konat v areálu mlýna v Rudě. 

Krása a pohoda bude zajištěna 😁  

Nebude chybět ani doprovodný program a možnost parkování. 
Těšíme se na Vaši návštěvu. 

Organizační tým

http://www.arup.cas.cz/archeologicke-leto)
http://www.muzeumtgm.cz
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Chcete se  odreagovat od  starostí a  zažít 
tvořivou přátelskou atmosféru?  

Potom vás srdečně zveme v  sobotu 
17. června od 9.30 hodin na Mozaikovou 
tvůrčí dílnu pro děti od 10  let a  dospělé 
pod vedením Gabriely Beranové.  

Seznámíte se  s  nářadím, možnostmi ští-
pání a řezání obkladaček a vyrobíte si pítko 
pro ptáčky, slona nebo želvu.  

Veškerý potřebný materiál i  know-how 
získáte na  workshopu, odpočinete si od  
všedního shonu a navíc se potkáte s úžas-
nými tvořivými lidmi.  

První mozaiky nejsou vždy rychlovka a  je 

třeba se  na tvoření naladit, proto počí-
tejte s časovou náročností min. 2 hodiny.  
 Se  vším vám pomůže a poradí zkušená 
lektorka tak, aby vás mozaika bavila 
a výsledek dopadl dobře. 
Kapacita je omezena max. 10 osobami, 
proto neváhejte a rezervujte si své místo 
včas buď přímo v  muzeu, přes e-mail 
honzikova@muzeumtgm.cz nebo přes 
messenger muzea.  
Cena je 700 Kč. 

Barbora Honzíková

Tvořivý workshop

Odpoledne s Mysliveckou kapelou ATLAS
Pro velký úspěch při minulé návštěvě znovu přijede 

do  Strašecí dechová kapela Atlas. V  NKC zahraje k  tanci 
a poslechu ve středu 14. června od 15 do 19 hodin. 

Kapela v různých obměnách funguje už od roku 1974, jejím 
dlouholetým kapelníkem je Miroslav Čepický. Současný 
název vychází z  toho, že několik jejích členů působí 
v  mysliveckých organizacích a  jiní přešli do  Atlasu 
z pošumavské populární dechovky Lesanka. Navíc muzikanti 
umějí zahrát i myslivecké fanfáry.  

„Za velmi důležité považujeme nezištné kamarádství a čestné 
jednání v partě i s pořadateli akcí a chuť rozdávat lidem radost 
národní písničkou,“ uvádí M. Čepický na www kapely. 

Lepší pozvánku na  strávení hezkého odpoledne v NKC si 
nelze přát! 

Lída Faflíková

mailto:honzikova@muzeumtgm.cz
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Klub cesty za poznáním
Poslední přednáška 

Přednáškový cyklus Vlny české emi-
grace zakončíme poslední přednáškou 
13.  června s  názvem „Odchody a  ná-
vraty – česká a moravská šlechta po roce 
1945 (emigrace elit ve 20.  století)“. 
Přednášející Mgr. Zdeněk Hazdra, Ph.D. 
chce tuto přednášku věnovat význam-
ným osobnostem z  řad šlechty, které 
za  různých okolností odešly po  roce 
1945 z  Československa – ať už v  dů-
sledku vysídlení německého obyvatel-
stva, nebo po  nastolení komunistické 
diktatury v  únoru 1948. Přesto mnozí 
z nich se  svou vlastí neztratili kontakt 
a snažili se stavět mosty přes politické, 
národní a  společenské hranice. Jejich 
aktivity v  řadě případů přispěly i k ob-
nově svobody a  demokracie v  českých 
zemích. Jednalo se například o předsta-
vitele rodu Schwarzenbergů, Lobko-
wiczů, Belcreidů a dalších. 

Po ukončení přednášky a  malé přes-
távce bude slavnostní rozloučení s tím-
to ročníkem Klubu cesty za  poznáním. 
Poděkujeme všem členům klubu a  po-
sluchačům za  přízeň a  zájem o  naše 
pořady i  vycházky a  představíme další 
plán na program 8. ročníku klubu.       

Přednášky jsou vždy v úterý od 17 do 
18.30  hodin v  přednáškovém sále mu-
zea, vstupné na  jednotlivé přednášky je 
40 Kč. 

Klub cesty za  poznáním je otevřená 
přátelská společnost. Proto nabízíme 
členství i dalším zájemcům, kteří na své 
cestě osobního rozvoje chtějí pokra-
čovat a  využít příležitosti, kterou je 
právě program klubu. Naším přáním je, 

aby další, již osmý, ročník klubu byl 
přitažlivý svým programem a  zůstal 
kulturním společenstvím, kde se kaž-
dý dobře cítí.  
 Členský poplatek na  školní rok 
2023/2024 a  tím i  předplatné 
na všechny přednášky je 300 Kč.  
Je možné se  přihlásit v  pokladně 
muzea a  zde získat další informace, 
případně program nového ročníku.   

Výlet do okolí 
Pojeďte s  námi na  jarní celodenní 
výlet za  poznáním blízkého okolí 
v sobotu 24. června – trasa Smečno, 
Velvary, Zlonice.  
I  těmito místy proběhla zajímavá 
historie a  zanechala kulturní stopy, 
které bychom měli poznat (Smečno – 
kostel Nejsvětější Trojice s  nejstar-
šími varhanami ve  střední Evropě, 
barokní památky, Velvary – gotické 
a barokní památky, Městské muzeum, 
Zlonice – kostel Nanebevzetí Panny 
Marie, Památník Antonína Dvořáka 
atd.). 
Výlet se  uskuteční, pokud se  podaří 
obsadit minimálně 35  míst v  auto-
buse. Oběd bude zajištěn. Zájemci 
se mohou přihlásit v pokladně muzea, 
kde získáte další informace k zájezdu 
a  kde se  bude vybírat poplatek 
za zájezd. Cena zájezdu je 450 Kč pro 
dospělé a 400  Kč pro seniory, stu-
denty a  děti. Odjezd je v 7.30  hodin 
z  ulice Palackého a  předpokládaný 
návrat do 17 hodin. 
Těšíme se na setkání s vámi. 

Věra Hrubešová

Z nových knih 
Detektivky a thrillery 
Marsonsová, A. – Případy Kim 
Stoneové. Smrtící volání 
Child, L. – Dokonalý plán 
Bryndza, R. – Ďáblova cesta 
Nesbö, J. – Zatmění 
Dranfield, W. – Volání o pomoc 
Fieldsová, H. – Dokonalá lítost 

Patterson, J. – Skrytý záměr 

Česká literatura 
Chlupová, D. – Varhaník z mrtvé 
vesnice 
Prášková, M. – Rozbité světy 
Bartošová, T. – Vodník 
Šámal, P. – Rozsudek smrti vyko-
nán 
Preissová, M. – Mají v nebi skle-
ničky? 

Digma Čechová, D. – Víš, že ne-
musíš? 

Romány pro ženy 
Gillerová, K. – Všechno jednou 
končí 
Wake, J. – S láskou z Riviéry 

Jitka Tomšů 
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Pohřbení vlasovci?  
 Téma o  vlasovcích si zaslouží ještě jednu poznámku. 

Nepřehledná situace na  počátku května 1945 vyvolává 
spoustu dalších otazníků. Je to způsobeno částečně tím, že 
události byly sepisovány na  základě vzpomínek přímých 
účastníků kratší či delší dobu po  válce, a  tak zůstala řada 
nejasností, nepřesností, ale také zamlčených údajů, 
ke kterým se nikdo nehlásil a nechtěl je prezentovat.  

 Prameny se shodují o postupu vlasovců v oblasti Řevničov 
– Strašecí – Lány ve dnech 2. až 4. května, přičemž hlavní 
proud se  přesouval 3.  5. Další jednotky směřovaly údajně 
na Rudu od Rakovníka, kam zajížděly mezi 1. a 3. květnem. 
Když konzultovalo vedení posádky vládního vojska v Lánech 
s  velitelem sovětských partyzánů možnou pomoc vlasovců 
proti Němcům, odpověděli Sověti, „abychom je využili podle 
našich možností a potřeb, ale abychom si nevšímali toho, co oni 
s  nimi udělají“. Sověti vlasovce považovali za  zrádce a ne-
milosrdně je likvidovali. Podle lánské kroniky čtyři z  nich 
zabili sovětští partyzáni v  křivoklátských lesích a  ještě 
po válce přijel do Lán oddíl 25 rudoarmějců a hledal uprchlé 
vojáky ROA. Dva našli ve Vašírově a podle ústní tradice je 
zastřelili. Pohřbeni pak byli někde u Starého zámku.  

 Dostáváme se  k  zajímavosti hrobu sovětských vojáků 
na  novostrašeckém hřbitově, kterého jsme se  už dotkli 
v minulosti a který nám stále nedává spát. Uloženy tam byly 
ostatky čtyř partyzánů po pietním aktu dne 9. května 1945 
(kladenská výstava mylně uvádí 8.  květen). Nešlo ovšem 
o hrob konečný. MNV hledal nové, vhodnější místo a v říjnu 
1945 nechal exhumovat těla z dočasného hrobu a přenést je 
do hrobu definitivního, který se nachází na dnešním místě. 
Podle svědectví tehdejšího lékaře Joži Hrdého, které mi 
kdysi ústně předala jeho vnučka, se ve společném hrobě měl 
vedle partyzánů nacházet vlasovec.   

V protokolech rady MNV z léta roku 1945 je uvedeno, že při 
exhumaci se manipulovalo s ostatky osmi lidí. V  rakovnic-
kém archivu je uložena zpráva z  roku 1948 o  strašeckých 
válečných hrobech. Dokládá, že v hrobě jsou uloženy ostatky 
čtyř rudských partyzánů a  tří neznámých příslušníků Rudé 
armády.  

Osmý pohřebný je jmenován jako Ivan Ivanovič, major, 
ruský státní příslušník, který zemřel v lese u Řevničova a byl 
v Novém Strašecí pohřben 2. května. Nikde není uvedeno, že 
byl příslušník Rudé armády. Navíc právě 2. května se začali 
od  Řevničova přesouvat vlasovci, a mohlo se  tudíž jednat 
o příslušníka ROA. Ivan Ivanovič byl nalezen už mrtvý a mu-
selo být jasné, že jde o vlasovce, když byl identifikován jako 
major a rozeznáno jeho jméno.  

Situaci komplikuje zpráva četnické stanice odeslaná dne 
11. března 1946 ministerstvu vnitra. Po vylíčení bojů o obr-
něný vlak dne 6.  května zaznamenává v  následujícím od-
stavci, že „při přestřelce byli zastřeleni 2 příslušníci Vlasovovy 
armády, kteří bojovali na  naší straně“. Jednat se  mělo 
o Alexandra Šikolenka a Alexeje Čarkasova. Není tedy dané, 
že by padli právě 6. května. Spíše šlo o průzkumníky zabité 
při přestřelce u nádraží dne 4. 5. Byli to skutečně vlasovci? 
Staniční kronika o  zmíněné přestřelce mezi Němci 
a partyzány píše a pak uvádí, že stanice navázala „velmi čilý 
styk s vlasovci a partyzány“. Četníci zaznamenali o mrtvých 
další údaje, jež museli získat z dokumentů, které měli padlí 
u sebe. Navíc jde o oběti uvedené na pomníku u nádraží, me-
zi nimiž jsou Čerkasové dva.  

Leží tedy v pietním hrobě věnovaném sovětským vojákům 
tři vlasovci? Stěží se  v  roce 1948 někdo odvážil do  ofici-
álního protokolu uvést, že se  mezi rudoarmějci nachází 
ve stejném hrobě příslušníci zrádné Vlasovovy armády.  

Společná fotografie povstalců  
 Ve dnech 7. a 8. května se novostrašečtí povstalci účastnili 

bojů o muniční sklad u Hříškova. Na rozkaz lánského oblast-
ního velitelství tam vyrazil prvně uvedeného dne v 16 hodin 
přepadový oddíl pod vedením Karla Zíky. Vrátil se  večer 
ve 21:15. Do Hříškova odjel znovu druhý den, ale to už byli 
Němci pryč. Na Lounsko se od Berlína valila Rudá armáda.  

 V  novostrašeckém muzeu máme dochované fotografie 
odjezdu přepadového oddílu na korbě nákladního automo-
bilu místního stavitele Antonína Jelínka. Publikovala je také 
uvedená výstava Než rozkvetly šeříky. Autoři připojili ještě 
hromadný snímek celého oddílu, vedeného Zíkou. Vidíme 
na něm 27 bojovníků, z toho dvě ženy. Na snímek navazují 

Otazníky kolem osvobození 1945 (druhá část)  

Zíkův oddíl na dvoře před sokolovnou
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další fotografie z  pochodu a  výcviku bojové jednotky, 
v internetové verzi výstavy nepublikované.  

U obrázku je popisek s chybným údajem místa: Fotografie 
novostrašeckých povstalců v Hříškově pod vedením Karla Zíky 
a  jeho zástupce Josefa Hofmanna. Jmenovaný obrázek i další 
snímky jsou však pořízeny v  Novém Strašecí na  improvi-
zovaném cvičišti za hostincem U Zeleného stromu. Nejedná 
se  o Hříškov, ale o místo dnešního parkoviště přímo proti 
sokolovně. Události nám popsali oba velitelé, Zíka i  Hof-
mann, který ke Hříškovu vyrazil jako průvodce rudských par-
tyzánů již 6.  května odpoledne. V  Zíkově oddílu převzal 
velení pěší čety.  

Zíkův přepadový oddíl byl na Hříškově do 8. května, vrátil 
se  večer ve 20:30. Druhý den defiloval, vedený Zíkou, 
na  zmíněném pohřbu čtyř partyzánů a  Jiřího Šotky. O  tom 
píší pamětníci a vidíme to i na fotografiích.   

Američané ve Strašecí 
 Návštěva Američanů během květnových dnů 1945  budí 

nemenší pozornost. Mezi vzpomínkami povstalců se vysky-
tuje jasný údaj Josefa Hofmanna zapsaný již v dubnu 1946 
a vztahující se k 6. květnu 1945: „Asi kolem 16. hodiny dojel 
do  města vojenský vůz USA Army, obsazený důstojníky 
americké armády. Po přivítání na posádkovém velitelství vyslán 
s  nimi ozbrojený doprovod do  Prahy. Přihlásil se  dobrovolně 
Ed. Benda.“ Dovedl Hofmann události časově zařadit? Věděl, 
kdo do  Strašecí přijel? Odpoledne 6.  května sám vyrazil 
s  rudskými partyzány k Hříškovu a  s přepadovým oddílem 
tam pak pobýval i 8.  5., kdy podle jiných zpráv měli 
Američané Strašecím projet. Ve městě se téměř jistě během 
jejich krátké návštěvy nenacházel.  

 V  novostrašeckém muzeu je uložen soubor dalších foto-
grafií z  květnových dnů. Vidíme na  nich americký džíp 
se  třemi uniformovanými americkými vojáky a  jedním 
civilistou, a  to na  Tyršově náměstí před sídlem velitelství. 
Džíp je obklopen místními lidmi. Dále máme k  dispozici 
společnou fotografii těchto Američanů s civilními obyvateli 
a  záběr, jak vychází od  sokolovny průchodem hospody 
U  Zeleného stromu. Navštívili tedy velení místních 
povstalců, jak píše Hofmann.  

 O  koho se  jednalo? Mezi Američany zaujme pozornost 
drobný muž v  tenkých kulatých brýlích. Jedná se o  Čecho-
američana, českého Němce židovského původu z Brna Kurta 
Tauba (nar. 1911, zemřel po  roce 2000), syna prvorepu-
blikového politika a poslance Siegfrieda Tauba. Kurt působil 
jako příslušník americké zpravodajské služby OSS (Úřad pro 
strategické služby – předchůdce CIA). Až do počátku války 
žil v Československu, pak jeho rodina uprchla přes Švédsko 
do USA, kde Taub vstoupil do  armády a  začal působit jako 
zpravodajec orientovaný na Československo. Svou význam-
nou špionážní úlohu sehrál i po  válce a  kontakty udržoval 
jako agent také se sovětskou KGB, s níž spolupracoval jeho 
bratr, herec Valtr Taub (1907–1982, pohřben v Praze). Tím 
se ale nebudeme zabývat.   

 Osádku džípu, pojmenovaného po  Taubově ženě Betty, 
tvořili ještě poručík Eugen Fodor (1905–1991, slovenský 
Maďar, cestovatel a americký spisovatel, po válce se oženil 
s  Češkou), řidič Nathan Shapiro a  člen Českého národního 
výboru v  Karlových Varech Stanislav Segmüller. Taub celé 
osádce velel. Američané vyjeli z  Karlových Varů 8.  května 
ráno za účelem zjistit situaci v Praze, kde vrcholilo povstání. 
Do  Prahy dorazili večer a  jednali se  členy České národní 
rady. Nabízeli Praze možnost osvobození americkými vojáky, 

pokud o  to ČNR požádá. Mise Kurta Tauba, který perfektně 
ovládal češtinu, měla jistý význam. Nebyla však ojedinělá, 
neboť ve zmatené době pendlovali američtí zpravodajci mezi 
západními Čechami a  Prahou. Na  Rakovnicku, Berounsku 
a Kladensku se očekával příjezd americké armády.   

 Zajímavá je účast Segmüllera, jehož Český národní výbor 
uznali 7. května Američané na jednání v Chebu jako vrcholný 
orgán civilní správy ve  Varech, a  to až do  příchodu spo-
jeneckých vojsk. Karlovy Vary se totiž nacházely před demar-
kační čárou a  čekaly na  osvobození Rudou armádou, která 
však nepřicházela. Taubova mise podle tamních pamětníků 
přijela do Varů 8.  května ráno z Chebu a  Českému národ-
nímu výboru předala dekret o vedení civilní správy. Člen NV 
Stanislav Segmüller pak s misí pokračoval do Prahy. Máme 
jej zachyceného na  společné fotografii s  novostrašeckými 
občany, kde nadšeně pózuje s  americkou vlaječkou vedle 
Tauba a za přihlížení Eugena Fodora.  

 Cesta z Karlových Varů do Prahy trvala Taubově misi asi 
dvanáct hodin. Údajně šlo o  dobrodružnou akci. Osádka 
se  nevyhnula střelbě a  v každém případě, podobně jako 
v Novém Strašecí, zjišťovala podél trasy situaci u místních 
povstalců. Z Chebu na Prahu vyrazili přes Plzeň další ame-
ričtí zpravodajci pod vedením Taubova nadřízeného a blíz-
kého přítele Charlese Kateka (1910–1971, syn českých emi-
grantů), který Tauba původně poslal do  Varů. Osmého 
května se  ubytovali v  Berouně a  za  úkol měli mimo jiné 
vyjednávat o repatriaci spojeneckých zajatců.  

 Každopádně pohyby Američanů v  uvedené oblasti těsně 
před příjezdem Rudé armády je velké téma, které zapadá 
do všeobecných zmatků převratných a  rychle postupujících 
událostí. My však nemáme údaje o  tom, že by kromě 
Taubovy mise Strašecím Američané projeli, ale vyloučit to 
nelze. To by si vyžádalo další výzkumy a srovnání pramenů, 
včetně těch regionálních. Zdá se  však, že Josef Hofmann 
se  jednoduše spletl v  datu a  že návštěvou Američanů 
v Novém Strašecí měl na mysli džíp Kurta Tauba.  

Josef Hofmann spletl i mě, když jsem jeho údaj o návštěvě 
západních Spojenců ve  Strašecí dne 6.  května převzal 
a  několikrát jej ve  svých textech uvedl. Vznikla tak další 
motivace k  napsání nových článků o  květnové revoluci 
ve městě. Nové Strašecí bylo na tyto události bohaté a naše 
interpretace je stále otevřená a  přístupná k  dalšímu 
výzkumu a nikdy nekončícím opravám.    

Jan Černý 

Známá fotografie z americké návštěvy 8. 5. 1945. V uniformě E. Fodor (vpravo) 
a K. Taub (v brýlích), po Taubově pravici S. Segmüller (s praporkem)
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Přestože předpokládáme, že čtenáři Novostrašeckého měsíční-
ku jsou spíše lidé středního a vyššího věku, kteří preferují jiný 
typ hudby než je zrovna heavy metal, zařazujeme rozhovor 
s  jedním amatérským hudebníkem, který právě tento žánr 
se skupinou B&D provozuje.  

Je dalším v řadě mladých „strašečáků“, kterým se podrobněji 
věnujeme, protože nás něčím zaujali.  

Konkrétně u Jakuba Bechyně (25 let) to byla jistá nesouro-
dost zájmů a určitě naplnění pořekadla, že zdání klame. Jako 
správný metalista sice má dlouhé vlasy a bundu s nášivkami a 
kovovými cvoky, do obecně zažité představy o drsném a neupra-
veném zevnějšku věčně opilých, primitivních vyznavačů tohoto 
tvrdého hudebního žánru však vůbec nezapadá. Působí příjem-
ně a uvolněně, názory má v hlavě jasně poskládané, jednoduše 
pohodář. 

Věřím, že o neobvyklé kombinaci a šíři Jakubových zájmů se 
i naši čtenáři rádi něco dozvědí. 

Právě končíš studium na vysoké škole. Na 
jaké? 

Na Policejní akademii ČR, což je vzhledem k mému zjevu a 
životnímu stylu docela úsměvné. Akademie se člení na Fa-
kultu bezpečnostního managementu a Fakultu bezpečnost-
ně právní, já mám za sebou tu první. Ještě mě tedy čekají 
závěrečné státnice magisterského studia.  

Mohl bych si hledat zaměstnání ve všech oblastech, kde 
potřebují tzv. ‚bezpečáky‘.  Kompletně jsme probírali třeba 
problematiku integrovaného záchranného systému, fungo-
vání jednotlivých ministerstev, bezpečnostní management 
na státní i lokální úrovni apod. 

Nedávno jsi obhajoval diplomku, jaké bylo 
téma? 

Vybral jsem si Nenávistné projevy v kybernetickém prostoru, 
což je dneska hodně aktuální. Ve velké míře to odstartovala 
uprchlická krize, následovala covidová pandemie a teď tomu 
nahrává válka na Ukrajině. Internet je takových projevů 
plný. Je s podivem, co všechno si lidé dovolí napsat, kolik 

zloby do veřejného prostoru ventilují, aniž by je zajímalo, co 
mohou způsobit. 

Štve tě to? 
Štve mě, že pisatelům těch drsných příspěvků vůbec nejde 

o nějakou diskuzi, jen si vybíjejí vlastní frustraci. Vzájemně 
si nadávají, jsou vulgární, urážejí se, ale pak zaklapnou počí-
tač a jako kdyby nic. Prostor pro komunikaci se prostě uzav-
ře, nic se nevyřeší, příkopy mezi lidmi se tím podle mého 
prohlubují. Sociální sítě samozřejmě používám jako každý, 
ale spíš jsem pasivní pozorovatel, nijak zvlášť se neprojevu-
ju. 

Co tě přivedlo právě k heavy metalu? 
V patnácti letech jsem od rodičů k svátku dostal lístky 

na koncert britských Iron Maiden, to byl asi začátek. Hodně 
mě ovlivnila i německá skupina Rammstein. Jezdil jsem 
po  metalových festivalech a fascinovalo mě, jak jejich 
návštěvníci vesměs vypadají strašně ostře a drsně, ale 
při osobním kontaktu jsou vlastně milí a přátelští. 

Ve strašecké zušce jsem se začal učit hrát na kytaru a můj 
učitel Ondřej Kinkal nás muzikanty dal později dohromady, 
takže jsme založili kapelu. Jmenujeme se B&D, což jsou za-
čáteční písmena slov, která bych nerad publikoval. Umožnil 
nám také zkoušet v zušce i na sále Hostince Na Růžku, který 
provozuje. Letos se nám podařilo domluvit zkušební pros-
tory v NKC, do kterých se konečně pohodlně vejdeme. Je nás 
se zpěvačkou šest, dvě kytary, basa, klávesy a bicí. 

Pro mě byla metalová hudba vždycky těžko 
stravitelná. Moc hlasitá, uřvaná, agresívní až 
nemelodická. 

Metal má širokou škálu subžánrů, každý z nich je specifický 
a budí jiné emoce. Alespoň ve mně. Některé jsou až drásavé 
(např. death metal, black metal, thrash metal), jiné mnohem 

Od skauta k metalu a zase zpátky

B&D s fanoušky, Jakub první zprava                                                  Foto archiv J. B.

Na skautském táboře                                                                            Foto archiv J. B.
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melodičtější. Hodně mě třeba baví melodic death metal 
s úžasně znějícími kytarami.  

Můj nejoblíbenější je ale folk metal, kde se ostrý metal kříží 
s tradičními nástroji jako jsou housle, dudy nebo niněra. 
Suprová muzika. Tradiční sestava kytary, klávesy, bicí sice 
zůstává, ale obohacuje se jinými zvuky. Zkoušejí se neobvyk-
lé kombinace nástrojů, dokonce i elektronická hudba. Stále 
se hledají nové možnosti, jak publikum hudbou víc nakrmit. 

Co nějaká česká oblíbená kapela? 
Klatovský Trautenberk. Sami o sobě říkají, že hrají tzv. tanz 

metal. Mají na sobě bavorské oblečky a stylizují se do příbě-
hů z Krkonošských pohádek. Je to příjemně tvrdá muzika 
s tematickými nebo vtipnými texty. 

Kromě převzatých skladeb hrajete na 
koncertech i vlastní autorské? 

O něco svého se pokoušíme, nápady zpracováváme v kape-
le společně. Původně jsme chtěli zpívat jen anglicky, ale 
postupně se nám začalo líbit, když si publikum s námi notu-
je. Takže zařazujeme i skladby v češtině.  

S počtem odehraných koncertů jsem spokojený. Hráli jsme 
ve Strašecí, v Praze, v Rakovníku na festivalu Coombal, 
ve Vašírově, na Instagram dáváme fotky a videa z koncertů 
a lidi na nás chodí. 

Bude pro tebe hudba vždycky jen koníček? 
A jaké máš další? 

Jsem otevřený úplně všemu. Muzika mě ohromně baví, na-
plňuje a chci dál pokračovat v tom, co děláme. Rád impro-
vizuju a většinou řeším věci na poslední chvíli. Někomu to 
nevyhovuje, vytáčí ho to, ale stejně nakonec vždycky 
všechno dopadne tak, jak potřebuju. 

Od dětství jsem ve skautu. Nejdřív jako řadový člen, poté 
jsem vedl klučičí oddíl, který se jednou týdně schází v klu-
bovně v areálu Hamiro. Jezdíme společně na výlety a na tá-
bor, hrajeme hry, učíme se různým dovednostem. Letos jedu 
na tábor do Oráčova jako hlavní vedoucí. Kolem skautu je 
skvělá parta lidí. 

Kromě muziky a skauta ještě jezdím jako zdravotník s ra-
kovnickým gymplem, kde jsem osm let studoval, na týdenní 
kurzy lyžování a na cyklistiku. Ve skautu jsem si udělal 
vůdcovské zkoušky zahrnující i zdravovědu, takže mám 

kvalifikaci. Nikdy jsem nesportoval závodně, ale rád si za-
hraju ve Strašecí florbal nebo nohejbal a v Praze volejbal 
nebo jdeme na lezeckou stěnu.  

Na ‚vejšce‘ jsme taky s kamarády organizovali studentské 
sportovní a kulturní akce, to bych rád dělal i dál. Navíc už 
nějakou dobu brigádničím v jednom pivním baru, přivydě-
lávám si tak jako student na živobytí. 

Pivo k metalistům patří, ale ten 
‚bezpečák‘ mi k tobě nesedí. 

Sám nevím, co přesně budu po státnicích dělat. S přítelkyní 
máme vizi, že po jejích studiích za rok vyjedeme do za-
hraničí a nějakou dobu tam pobudeme. Proto se teď nechci 
vázat na nějaké stálejší zaměstnání. Takže uvidíme, co život 
přinese. 

Lída Faflíková

 Jakub s kytarou                                                                                       Foto archiv J.B.       

Pozvánka na akci Auto - moto veteráni 
Letošní 6. ročník Auto-moto Veteráni se koná v sobotu 17. června.  
Ráda bych pozvala všechny dobré lidi, co si budou chtít udělat hezký den bez hádání a hnidopišství. Budeme rádi, když 
přijdete v retro oblečení a pomůžete nám vrátit se o pár desítek let zpět...  
Časy v programech na plakátech jsou pouze orientační, nečekejte, že bude vše na minuty. Musíme se přizpůsobit našim 
milým veteránům a veteránkám.  
Jejich příjezd pro nás vždy znamená velké očekávání a jim budou patřit naše díky.  Těšíme se úplně na všechny!   
Jako každý rok je připravena zdarma autobusová linka z Nového Strašecí, Stochova na Bucek. Z Bucku bude autobus 
odjíždět o půlnoci. 

Ivana Kloučková, za organizátory
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*7. 4. 1922 Smečno – +25. 6. 2013 Praha 
V  červnu uplyne deset let od  úmrtí významného českého 

ekonoma a  politika, rodáka z  nedalekého Smečna, Václava 
Valeše. Narodil se  ve Smečně, kde také prožil své dětství. 
V  roce 1941 absolvoval Obchodní akademii ve  Slaném 
a krátce nato byl nějaký čas vězněn za 2.  světové války pro 
účast v  domácím odboji. Později vystudoval VŠCHT 
v Pardubicích. V  letech 1945 – 1955 pracoval v Chemických 
závodech v Záluží u Mostu, později jako náměstek ředitele. 
Od  roku 1956 působil jako náměstek na  ministerstvu 
chemického průmyslu, v  letech 1965 – 1968 jako ministr 
ve vládě Jozefa Lenárta. Krátce pak jako ministr zahraničního 
obchodu a  v roce 1969 jako místopředseda vlády ČSSR 
a předseda Hospodářské rady vlády ČSSR. 

Jako jeden z  představitelů reformního kurzu let 1968 – 
1969 byl odvolán z funkce a v roce 1970 vyloučen z KSČ.  
  Až do roku 1982 pracoval jako výzkumník Benziny v Praze. 

 Za normalizace byl po-
liticky i  občansky pro-
n á s l e d o v á n k o m u -
nistickým režimem.  

V roce 1982 byl na zá-
kladě vykonstruova-
ných obvinění odsou-
zen a dva roky vězněn. 
Ve  věznici s  ním tehdy 
byli i další disidenti ja-
ko Václav Havel nebo 
Václav Benda. 

Po  propuštění odešel 
do důchodu. 

Do vrcholné politiky 
se  vrátil po  sametové 
revoluci, kdy byl nejprve odborným poradcem Úřadu 
předsednictva vlády ČSFR a od dubna 1990 působil ve funkci 
místopředsedy vlády ČSFR.  

Byl v té době také členem týmu ekonomů, kteří připravovali 
návrh strategie ekonomických reforem. Tato koncepce ale 
nezískala podporu a transformace probíhala podle koncepce 
lidí kolem Václava Klause. V  důsledku insinuace své osoby 
v  souvislosti s  lustracemi podal v  září 1991 demisi. 
Po  odchodu z  vysoké politiky se  Václav Valeš angažoval 
mimo jiné v  česko-německých vztazích, hlavně v  podpoře 
spolupráce Prahy a Hamburku. 

František Frolík

Václav Valeš – politik a národohospodář

Václav Valeš

Autogram V. Valeše na sběratelské kartičce

VZPOMÍNKY   

Dne 19. června uplyne již osm let, kdy 
nás navždy opustil náš milovaný 
tatínek, dědeček a pradědeček pan 
Václav Knobloch. 
Kdo jste ho znali a měli rádi, 
vzpomeňte s námi. 

S láskou stále vzpomíná dcera s rodinou.

Dne 22. června uplynou 2 roky 
od úmrtí pana Josefa Kantora.  
Kdo jste ho znali a měli rádi, 
vzpomeňte s námi. 

S láskou stále vzpomíná manželka, dcera 
s rodinou a rodina Vitnerova 

Dne 28. května již uplynul jeden rok 
od úmrtí pana Josefa Hejhala 
z Nového Strašecí. 

Stále vzpomíná manželka a děti 
s rodinami.
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Atletický čyřboj - Zlaté mladší dívky              Foto Jitka Samšuková

Plavecko-běžecký pohár Ema Šafářová – 
1. místo                         Foto Jitka Samšuková

                     Čarodějnice 2023 na fotbalovém hřišti                                                                       
Foto                                                      Fota Ivana Rezková

Sochařské sympozium                                                          Foto Ivana Rezková Oceněné čarodějnice                                                                                Foto Ivana Rezková
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